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 >A ca n’Anglada, amb Manantial de Vida

Música de conservatori al barri, a l’abast de tothom

 ▪ Un moment durant la classe de música.

Pep Valenzuela

«Hem de fer moltes 
fotos, moltes fotos, 
perquè les necessi-

tem per les subvencions, sempre 
ens demanen a veure què heu fet. 
Però, a més, és importantíssima la 
documentació del que estem fent 
aquí a ca n’Anglada», comenta la 
Lídia Muniesa en rebre Malarras-
sa a la seu de l’entitat Manantial de 
Vida, de la qual és presidenta, així 
com directora del projecte Música 
al Barri.

Pianista i docent de música, la 
Lídia posa aquestes capacitats al 
servei de l’activisme social des de 
l’entitat i el projecte esmentats, que 
desenvolupen des de fa dècades 
al barri. El projecte l’inicià el pare, 
pastor de l’església Unió Baptista, 
fa uns 50 anys. «Un pastor evangè-
lic molt singular», recorda la Lídia, 
«perquè ha estat sempre relacionat 
amb totes les religions, fins a la seva 
mort fa 4 anys. Nosaltres només 
donem continuïtat al seu treball».

Manantial de Vida és una entitat 
sense afany de lucre que treballa al 
barri de Ca n’Anglada per contri-
buir al benestar social col·laborant 
en la distribució d’aliments a famí-
lies i persones necessitades, explica 
la Lídia, recordant que, en aquest 
context, ella va iniciar fa 10 anys el 
projecte Música al Barri.

Disposen d’un local-magatzem 
a tocar de l’avinguda de Barcelona 
per rebre i distribuir aliments que 
es va ampliar per fer les classes de 
música també. «Havíem fet servir 

el local de l’església, però volíem ar-
ribar al col·lectiu musulmà del barri 
i era molt complicat treballar des 
d’una església», informa Muniesa, 
«perquè nosaltres fem música, no 
fem proselitisme». I sentencia: «Fer 
música és un bé per al món, tant, 
vull dir, si ets cristià com no n’ets. 
Nosaltres anem a fer el bé, millora-
rem, no?».

Coneixen bé ca n’Anglada, la 
mare és filla del barri, van tenir un 
forn de pa, als anys 50, i una lli-
breria-quiosc. «Nosaltres, la mare 
vull dir, hem vist l’etapa de l’arribada 
de la migració d’Andalusia i altres 
indrets. La mare coneixia tothom, 
perquè era el forn del barri i encara 
hi havia la ‘cartilla de racionamiento’, 
al carrer Miquel Vives. Això només 
ja donaria per un llarg article».

En aquest context, la mare i el 
pare eren evangèlics, baptistes. 

«Llavors, això s’havia de viure en 
clandestinitat», subratlla la Lídia, 
«amb moltíssimes dificultats per 
poder exercir la seva tasca de missi-
oners. Nosaltres, filles i fill, ens hem 
educat en els valors i seguim treba-
llant amb la mateixa línia d’aquest 
voluntariat, d’aquest servei al pro-
ïsme».

• Has explicat que distribuïu 
aliments a gent necessitada al 
barri.
Sí, ens trobem ara amb la gent ve a 

buscar els aliments amb el paperet 
del lot corresponent, petit, mitjà o 
gran, segons la família. És una fei-
na de col·laboració amb els serveis 
socials municipals envien les per-
sones. Això a nosaltres ens recorda, 
doncs, que la mare, a la seva època, 
doncs també tenia els paperets per 
donar-li el pa a la gent. Ens fa gràcia 
aquesta similitud, des de la distàn-
cia de més de 50 anys, i és una cosa 
que nosaltres comentem a casa.

• Feu altres activitats?
Avui iniciem el taller de teatre. 

És una activitat que ajuda a des-
inhibir-se, a expressar millor les 
emocions. Llavors, expressió oral 
i corporal. Va molt bé pels músics 
que han de tocar en públic. Això! 
Perquè el nostre eix és la música. 
Això, molt concret, en el marc que 
treballem des del principi, en tres 
àmbits: solidaritat, diàleg i educació 
amb valors. 
• Què vol dir solidaritat en el 

vostre treball?
Consisteix en la distribució d’ali-

ments de Creu Roja i del Banc 
d’Aliments a les famílies que ens 
envien els serveis socials. Aquest és 
un treball que nosaltres fem amb 
molta cura. El pare va començar a 
fer-ho fa 25 anys amb el meu ger-
mà i un munt de voluntaris. Però 
no es tracta només de distribuir 
aliments. Hi ha la relació amb les 
persones que venen, t’expliquen i 
comparteixen amb tu, mires la gent 
als ulls, jo això ho valoro molt per-
què hi ha moltes maneres de donar 
els aliments.

• De quantes famílies parlem?
Avui són unes 50 famílies del bar-

ri total, de vegades també d’altres.
• Aquestes famílies, com en el 

seu temps, també són majoria 
d’arrels en altres països o regi-
ons?
Primer, cal dir que totes són del 

barri, terrassenques. D’aquestes, 
com la meitat tenen arrels marro-
quines, un 25% llatinoamericanes 
i de països subsaharians, i la resta 
d’aquí. Abans, potser venien només 
els d’origen estranger i ara molta 
gent que són d’aquí.

«El nostre eix és la 
música, i treballem 

en tres àmbits: 
solidaritat, diàleg 

i educació amb 
valors»

• Què vol dir solidaritat en el vos-
tre treball?
Consisteix en la distribució d’ali-

ments de Creu Roja i del Banc d’Ali-
ments a les famílies que ens envien els 
serveis socials. Aquest és un treball 
que nosaltres fem amb molta cura. El 
pare va començar a fer-ho fa 25 anys 
amb el meu germà i un munt de vo-
luntaris. Però no es tracta només de 
distribuir aliments. Hi ha la relació 
amb les persones que venen, t’expli-
quen i comparteixen amb tu, mires 
la gent als ulls, jo això ho valoro molt 
perquè hi ha moltes maneres de do-
nar els aliments.

• De quantes famílies parlem?
Avui són unes 50 famílies del barri 

total, de vegades també d’altres.

• Des de quan aquest canvi?
Fa uns 10 anys que va haver-hi més 

entrada de persones marroquines 
amb moltíssimes necessitats. Fa 20 
anys eren més llatins. Si mires Ca 
n’Anglada, les onades de migració, 
veus la imatge. 

• Comentaves que hi havia també 
un voluntariat en diàleg.
Fem activitats, mitjançant progra-

mes, conferències, exposicions, per 
promoure la consciència de valors 
ètics, com la no discriminació de la 
persona per raó d’origen, de sexe o de 
religió. És a dir, fomentem espais on 
la gent pugui expressar-se i puguem 
trencar aquestes barreres, aquests 
mites dels diversos col·lectius que a 
vegades podrien acabar enfrontats si 
no es creen aquests ponts.

És molt important que les persones 
tinguin espais on trobar-se. Per exem-
ple, per la lectura de textos sagrats que 

es va fent a la biblioteca, presentació 
de llibres, a fi que la gent es conegui. 
Un dels espais des del qual estem fent 
més accions és el Consell Interreligi-
ós, estem en un equip amb represen-
tants de les diverses religions: musul-
mans, cristians, bahaís, mormons. 

• Diàleg interreligiós o més enllà 
també? 
Diàleg social. Perquè hi ha un risc 

que cadascú es faci la seva bombolla, 
que la gent no es relacioni, un terreny 
de cultiu de reticències, xenofòbia, ra-
cisme... Treballem per la no discrimi-
nació de la persona per raó d’origen, 
per raó de sexe o per raó de religió. 

• Falta l’educació en valors.
Aquesta és la que jo dirigeixo, i ho 

fem a través de la música i activitats 
per infants. Aquí tenim el projecte 
Música al Barri.

• Què és Música al Barri?
El projecte Música al Barri va néixer 

fa 10 anys dins Manantial de Vida, 
per a infants. Tot va començar perquè 
nosaltres entenem que la música no 
és una opció sinó que és un dret que 
tots els nens del món han de tenir. 
El dret a la cultura, a una formació 
cultural, que sovint queda de banda. 
Però això és molt, molt, quan ens 
trobem en barris com el nostre. Tre-
ballem la música no com una finalitat 
sinó com una eina de treball de trans-
formació social. 

• Ho feu com un entreteniment 
formatiu més per a infants?
Treballem la música amb molta 

cura, perquè la formació musical 
és una cosa rigorosa i seriosa. Jo soc 
professora de música, fa 25 anys, de 
piano i música, i aquí vinc quan acabo 
les classes, per seguir, però voluntària, 
exercint la mateixa feina professional 
que faig a l’escola de música on tre-
ballo, que és una escola amb un nivell 
altíssim.

Nosaltres fem que els infants adqui-
reixin coneixements musicals, però 
anem més enllà, educant amb valors: 
respecte, esforç, perfeccionament. 
Fem música perquè el nen millori la 
seva vida integralment.

• Però això no ho té l’educació en 
general?
Jo estic veient que les escoles, sobre-

tot les escoles d’alto stànding, com 
on treballo, miren molt que els nens 
siguin productius. Tot busca una efi-
càcia productiva. No es pensa en què 

la gent siguem feliços, sinó que la gent 
siguem productius. Ho dic perquè és 
el que jo estic veient per totes les ac-
tivitats que es fan: cursos, coachings, 
psicòlegs... 

• Com ho feu?
Apropem la música als nens i ne-

nes del barri de Can Anglada donant 
formació gratuïta. Aquest és un punt 
també. Gratuïta. Els nens poden 
aprendre a tocar un instrument o 
dos en classes individuals i col·lecti-
ves, quasi tot són classes individuals, 
clar. Són 60 alumnes aquest curs.

Tenim un equip de 14 docents. Al-
gunes són estudiants a la universitat 
i entre ells fem suplències. Alguns 
alumnes poden comprar el seu ins-
trument, però tenim que els deixem, 
10 teclats, un cel·lo, guitarres, ukulele, 
violins. Piano és el que més dema-
nen.

• Caram! Això sona quasi profes-
sional...
Doncs sí. Això dintre d’Educació 

amb Valors, que té també un esplai 
musical, on es fa dibuix, es treballa 
l’hort, es fa taller de teatre...

I tenim els concerts, una part molt 
important perquè els nens tenen 
l’oportunitat de tocar en públic, 
d’agafar confiança, d’empoderar-se. 
És una plataforma d’assaig.

A més, també posem un piano al 
carrer on tothom que passa pot to-
car. Em van dir de fer-ho al centre. Jo 
vaig dir, al centre? No ens necessita. 
Ens necessiten al barri, que tingui ac-
tivitats culturals, al barri de Ca n’An-
glada. I des de fa 10 anys, contínua-
ment, hem posat el piano al carrer i 
això ha aportat músics del conserva-
tori, músics de tot arreu i en festes.

 ▪ Lídia Muniesa durant  
l’entrevista amb Malarrassa

 ▪ Concert i animació al carrer. 
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 >V Jornades d’Economia feminista: Taller l’Aigua i la vida

L’aigua, i les conseqüències de la seva mancançes

L’equip de l’àrea jurídica 
d’Ecologistes en Acció 
de Catalunya ha elaborat 

‘Contraataquem de nou! Guia 
de lluita contra l’urbanisme espe-
culatiu’, dos anys després del pri-
mer volum ‘Contraataquem!‘, que 
ha ajudat ja a centenars de col-
lectius i persones a plantar cara a 
les injustícies i agressions contra 
el medi ambient i el territori. En 
aquest segon volum se centra en 
la lluita contra un fenomen àm-
pliament estès.

Malauradament, parlar d’ur-
banisme al nostre país significa, 
en la gran majoria dels casos, 
especulació, comissió d’algun o 
diversos delictes o, com a mínim, 
nombroses infraccions legals per 
part de promotors, constructors 

i institucions públiques. Sempre 
òbviament en detriment del bé 
públic i en favor d’uns pocs ca-
nalles.

Des que Ecologistes en Acció 
es va constituir fa ara més de vint 
anys, l’urbanisme especulatiu ha 
estat un dels nostres grans ob-
jectius, pel mal que ha fet -i con-
tinua fent- al nostre territori, al 
nostre paisatge, i al nostre medi 
ambient.

En aquesta guia oferim a la ciu-
tadania dues vies diferenciades 
per dir prou. D’una banda, el que 
hem anomenat una “resistència 
jurídica”, donant les bases i ar-
guments jurídics perquè tothom 
pugui impugnar i enfrontar-se 
a un nou projecte especulatiu, 
siguis un particular, una plata-

Es publica ‘Contraataquem de nou!’,  
la guia jurídica per a la lluita  
contra l’urbanisme especulatiu

Dolors Frigola Comas 
Dones d’Aigua

Organitzat dins les V Jor-
nades d’Economia Fe-
minista, Dones d’aigua 

i MEL-Educació ambiental-, us 
proposem una activitat diferent. 
Un taller on fer xarxa i teixir 
complicitats entorn al tema de 
l’aigua i la vida.

L’aigua, i les conseqüències 
que se’n deriven de la seva man-
cança, avui, més que mai, és un 
dels grans temes de debat. Des 
que ens hem adonat que la pluja 
cada cop és més escassa, ens hem 
conscienciat de la rellevància que 
pren l’aigua i del que això signi-
fica. L’aigua és vida, i sense aigua 
no hi ha vida possible al planeta. 
Això és una obvietat que no es 
pot contrarestar.

Si parlem d’economia i aigua, 
sabem que l’aigua pot ser gesti-
onada de diverses formes: pri-
vatitzada, que és el model do-
minant a Catalunya, on el 79% 
de la població es abastida per 
empreses privades que es lu-
cren amb la gestió de l’aigua, ja 
que aquesta es concep com una 
mercaderia més sotmesa als in-
teressos del mercat. O pública, 
on no existeix ànim de lucre i 
per tant es gestiona fora de la lò-
gica del benefici privat, malgrat 
veure’s immersa dins dels cànons 
d’una economia capitalista basa-
da en el creixement continuat, 
i en el consum infinit posant 
en perill la sostenibilitat de to-
tes les formes de vida. Però, i si 
parlem d’economia feminista? 
Llavors hem de pensar en una 
altra forma d’entendre el món. 
En un marc econòmic diferent 
que permeti oferir els mecanis-
mes adequats per donar resposta 
a tot allò que és necessari i de-
sitjable per sostenir la vida. Una 
economia al servei de les necessi-
tats reals de les persones: salut, 
educació, habitatge digne, cures 
i subministraments bàsics, fona-
mentalment. Una economia que 

és respectuosa amb la natura, i 
que no defuig de la nostra inter-
dependència i ecodependència 
del medi, com a éssers humans 
vulnerables. I és aquí, precisa-
ment, on situem l’aigua i la seva 
gestió com un element essencial 
per a la vida i per a les cures. No 
només per a les persones que 
habitem la terra, sinó també per 
a tots els éssers vius, animals i 
plantes, amb qui compartim el 
planeta.

Fem possible un 
futur sostenible, 

igualitari i solidari 
situant l’economia 
de la vida al centre 

de tot.
Quan parlem d’aquest bé de la 

natura, ja fa temps que hem in-
corporat el concepte “aigua com 
a bé comú”. Però, què ens cal per 
tal que aquest element el pu-
guem considerar un bé comú? 
Doncs ens cal una comunitat 
que vetlli per aquest bé i per 
la seva bona gestió. Que el que 
definim com a comú sigui real-
ment considerat així per la prò-
pia comunitat, i que aquesta es 
doti dels elements necessaris per 
defensar-lo, protegir-lo, custodi-
ar-lo i tenir-ne cura. Cal que s’es-
tableixin unes normes consen-
suades de protecció, uns criteris 
i valors de corresponsabilitat i 
unes relacions socials instituïdes 
entorn a aquest bé.

Tot això, és el que Dones d’Ai-
gua volem i per això treballem 
en diferents fronts. Un d’aquests 
és crear consciència sobre la im-
portància d’haver aconseguit 
la gestió pública de l’aigua a la 
nostra ciutat. Un altre és treba-
llar per aconseguir que aquesta 
gestió, a més de ser pública, si-

gui comunitària i poder 
així considerar aquest bé 
comú com a tal. I això 
és, precisament, el que 
ens brinda l’Observato-
ri de l’aigua de Terras-
sa. L’OAT, ens ofereix 
l’oportunitat d’organit-
zar-nos i implicar-nos 
com a comunitat entorn 
al nostre comú: l’aigua.

I és amb aquest horit-
zó que Dones d’Aigua i 
MEL realitzem el taller 
l’Aigua i la vida el proper 
9 de novembre. Perquè 
per posar en valor aquest 
bé comú, cal trobar-nos, 
aprendre plegades, reco-
nèixer-nos i crear llaços 
de comunitat.

“Ens centrem 
massa a 

parlar de la 
sequera, però 
el debat que 
hauríem de tenir 

a Catalunya és 
sobre el consum 
d’aigua excessiu 
que implica el 

desenvolupament 
econòmic actual”

Al taller l’aigua i la vida apro-
fundirem sobre diverses temàti-
ques relacionades amb l’aigua i 
discernirem, per exemple, sobre 
la diferència entre sequera i es-
cassetat d’aigua. Coneixerem 
de primera mà, com aquesta 
última ve determinada per una 
forma concreta de gestionar la 

demanda d’aigua al nostre país, 
estructuralment decantada cap 
a interessos econòmics i cap a 
models de vida basats en el con-
sum il·limitat. En aquest sentit, 
cal que ens preguntem: és just 
que en el moment actual s’im-
pulsin projectes que suposen 
un gran consum d’aigua com 
el Hard Rock? O que en plena 
sequera no es freni l’extracció 
d’aigua per part de les empreses 
embotelladores? Com diu la co-
municadora del CREAF, Anna 
Ramon, “ens centrem massa 
a parlar de la sequera, però el 
debat que hauríem de tenir a 
Catalunya és sobre el consum 
d’aigua excessiu que implica el 
desenvolupament econòmic ac-
tual”.

Entre d’altres temes, coneixe-
rem, també, quina és la situa-
ció real del riu que ens abasteix 

d’aigua a la nostra ciutat: el Llo-
bregat, i l’impacte sobre aquest 
per part de la mineria de sals 
potàssiques. Entendrem la im-
portància de fer factible el dret 
humà a l’aigua de forma univer-
sal, i ho farem analitzant les da-
des de què disposem des d’una 
perspectiva de gènere. D’aques-
ta forma, compartirem aquest 
saber assentat que es crea quan 
es fa des de la comunitat.

Impliquem-nos, doncs, en el 
nostre comú. Apostem i de-
fensem uns serveis públics de 
qualitat sustentats en espais 
on poder experimentar formes 
de responsabilitat col·lectiva. 
Fem possible un futur sosteni-
ble, igualitari i solidari situant 
l’economia de la vida al centre 
de tot. I assenyalem l’aigua com 
un dels seus valors principals.

forma o una associació ja cons-
tituïda. 

D’altra banda, també exposem 
com a segona via la “resistència no 
jurídica” on, des d’un punt de vista 
molt diferent i amb unes tècni-
ques distintes -però possiblement 
complementàries-, s’exposa un al-
tre camí diferent contra els depre-
dadors del territori. Des de tota 
mena de fórmules per fer pressió, 
tant al carrer com a les institucions 
públiques, fins a arribar a valorar 
les possibilitats que ens pot donar 
passar a l’acció directa no violenta.

Cadascú que triï el seu camí, 
doncs aturar aquest fenomen es-
tafador no admet més demora. 
No tenim dret a quedar-nos de 
braços plegats. Per això, a partir 
d’ara, contraataquem!
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Benvolgut alcalde,

Li escric aquesta carta per a expressar-li la indignació que sentim 
molts i moltes terrassenques amb la guerra total, l’apartheid i el ge-
nocidi declarades per Israel al poble palestí.

Com sabrà, la situació a la Franja de Gaza és extraordinàriament 
greu, els crits d’incitació a l’odi per part del primer ministre d’Israel i 
del seu ministre de guerra, tractant “d’animals humans” a la població 
civil palestina, van anar seguits d’un setge total que ha tallat l’aigua 
corrent, l’electricitat i l’abastiment alimentari a més de dos milions 
de persones, el 47% d’elles nens i nenes.

Donat que en el comunicat institucional que va fer públic l’ajun-
tament aquest passat divendres 20 d’octubre es va abstenir de con-
demnar el genocidi li recomanaria que llegís atentament el darrer 
informe de l’Oficina de Nacions Unides per a la Coordinació 
d’Afers Humanitaris ja que així sabria que:

Des de l’inici de la guerra d’Israel més de 4.700 persones palestines 
han estat assassinades, de les quals, segons el ministre de salut pales-
tí, el 62% eren infants i dones, és a dir, quasi 1.900 nens i nenes i més 
de 1.000 dones. Arran dels bombardejos, quasi 16.000 persones 
n’han resultat ferides i a més a més alguns d’aquests s’han realitzat 
amb bombes de fòsfor blanc, el napalm del segle XXI, segons han 
provat Human Right Watch i Amnistia Internacional.

Els bombardejos israelians han destruït el 43% de les cases de la 
Franja de Gaza, més de 169.000 cases de famílies palestines ja no 
són sinó runes en flames.

A dia d’avui més d’un milió quatre-centes mil persones són refu-
giats, desplaçats fugitius dels bombardejos, en alguns casos desno-
nades per l’exèrcit israelià o els cossos paramilitars d’extrema dreta 
sionista.

També s’assabentaria que, com han denunciat Nacions Unides i 
l’Organització Mundial de la Salut, Israel ha llançat 62 atacs con-
tra 19 hospitals, destruint ambulàncies i assassinant el personal de 
salut. A més a més, 50.000 dones embarassades es troben en un 
risc extrem pels atacs que sofreixen els hospitals, el desabastiment i 
els bombardejos, i, 130 nadons en incubadores es troben en un risc 
mortal, segons denuncia el ministre palestí de salut. Doncs, com ha 
denunciat Metge Sense Fronteres, el bloqueig total és una condem-
na a mort a càmera lenta per a tots els pacients que no es poden 
atendre per manca de combustible que faci funcionar els generadors 
dels hospitals i, per tant, quiròfans, incubadores i unitats de cures 
intensives (UCI’s).

O estaria al cas que 200 escoles palestines han estat destruïdes pels 
bombardejos israelians.

Davant d’això ens sobta a més d’un i d’una el comunicat de l’ajun-
tament de Terrassa sense cap esment a la matança de l’Hospital 
Al-Ahli ni de condemna als crims de guerra, i contra la humanitat, 
d’Israel. El seu actual posicionament és confús i ambigu, no mostra 
un total recolzament al poble palestí ni condemna radicalment l’Es-
tat d’Israel pel genocidi que està duent a terme. Com a representant 
dels i de les ciutadanes de Terrassa, és necessari que no quedi dubte 
de que la nostra ciutat no recolza als assassins del poble palestí. 

Centenars de persones ens vam manifestar davant de l’ajunta-
ment exigint aquest posicionament clar davant d’una situació que és 
d’apartheid i de genocidi. I m’agradaria esmentar-li alguns exemples 
institucionals que potser poden il·lustrar el que haurien de fer ins-
titucions catalanes com l’Ajuntament de Terrassa o la Generalitat:

El president de Colòmbia, Gustavo Petro, ha condemnat sense 
pal·liatius el genocidi que està cometent l’exèrcit israelià, plante-
jant-se per aquest motiu el cessament de relacions diplomàtiques 
amb Israel i alhora oferint tota mena d’ajuda humanitària a Pales-
tina.

El govern de Sudàfrica ha denunciat el bombardeig israelià com 
un crim de guerra, ha denunciat la “campanya genocida” d’Israel i, en 
conseqüència, ha cridat al Tribunal Penal Internacional a investigar 
els crims de guerra sionistes, segons ha declarat la ministra de relaci-
ons exteriors de Sudàfrica Naledi Pandor.

A Europa només hem sentit un país pronunciar-se contra el càstig 
col·lectiu que està infligint Israel a tot el poble palestí a sang i foc: 
Escòcia. El primer ministre escocès, Humza Yousaf, ha dit que “el 
càstig col·lectiu d’homes, dones i nens no pot ser justificat de cap 
de les maneres” i ha ofert el seu país per a acollir refugiats palestins 
i palestines i ha posat a disposició del poble palestí els hospitals i els 
serveis mèdics escocesos.

A Catalunya tenim un exemple de valor municipalista quan 
l’Ajuntament de Barcelona, per iniciativa d’Ada Colau, va suspendre 
totes les relacions amb l’Estat d’Israel el febrer d’aquest any ja que 
com va afirmar l’alcaldessa de Barcelona “és intolerable seguir nor-
malitzant l’apartheid”.

És una pena que l’Ajuntament de Terrassa no estigui a l’alçada de 
Colòmbia, Sudàfrica o Escòcia, mentre que el poble de Terrassa va 
demostrar sobradament aquest divendres passat la seva força soli-
dària. Centenars vam acudir a la concentració per exigir-li que con-
demni l’apartheid i el genocidi d’Israel contra el poble palestí. Si cal 
tornarem, i serem milers, per a demostrar-li que Terrassa no restarà 
aturada mentre es comet impunement un genocidi.

Atentament
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N o sé jo si calen 100 dies de 
govern per comprovar la 
ineficàcia d’un consistori. 

Manifesten els socialistes de Ter-
rassa que l’alcalde, no ha impulsat 
les mesures a què es va compro-
metre d’executar en els primers 
tres mesos de mandat. Parlen de 
temes pendents com la millora de 
l’espai públic, un pla per millorar la 
neteja, l’enllumenat i  reforçar la se-
guretat de l’espai públic o mesures 
per  agilitzar els tràmits  i facilitar 
les gestions, o la revisió de la fisca-
litat o l’aprovació del Programa de 
govern, el full de ruta de l’executiu. 
No sé, tampoc, si els socialistes te-
nen indicadors que puguin ratifi-
car objectius tan ambiciosos en tan 
pocs dies o si aquests són la rèmora 
de sempre de l’actual consistori.

Publica monterrassa que la cri-
minalitat creix a Terrassa el primer 
trimestre del 2023 respecte al ma-
teix període de l’any anterior, aug-
mentant el nombre de delictes un 
4,3% segons dades del balanç de 
criminalitat del ministeri de l’Inte-
rior amb informació dels Mossos 
d’esquadra i de la resta de policies 
que recull l’agència ACN. Un no 
sap mai com interpretar aquestes 
dades, ni si el número de delictes 
és o no “normal” respecte als d’al-
tres poblacions; però resulta que 
el diari també assenyala que a Sa-
badell, per posar un exemple pro-
per, comparable, la criminalitat no 
creix sinó que disminueix, concre-
tament un 5,7%.

I no sé jo si serveix de molt per 
pal·liar aquest augment d’incer-
tesa, la pàtina de jovial sociabilitat, 
la que està per sobre del que es 
pugui o no fer en l’àmbit polític, 
que sembla impregnar la imatge 
messiànica del nostre alcalde Jordi 
Ballart. Em refereixo a tot allò de 
què “es molt proper”, de què “li es-
crius i et contesta”, de què “va anar 
al funeral del meu tiet”, de què “me’l 
vaig trobar i em va saludar” o del 
que “està a tot arreu” que sembla 
ha calat tant. Sempre que escolto 
aquests comentaris m’agrada pre-
guntar què és el que ha canviat 

en les vides d’aquells que en fan 
bandera, pel fet que sigui alcalde 
qui ho és. Coneixen potser a algú 
que hagi accedit a un habitatge so-
cial darrerament? Tenen la sort de 
trobar el contenidor de plàstic buit 
per abocar-hi dins -i no al costat- 
les seves deixalles? Els han fet una 
rebaixa en algun impost munici-
pal? Troben que la ciutat està més 
neta? Que no hi ha gent ja dormint 
al carrer a Terrassa?

Perquè crec, un no és el color que 
diu ser, o si més no representar, ni 
el perfum que es posa, sinó el ras-
tre que hi deixa. I, el rastre, per mi, 
és tot allò que es construeix i que 
perdura, en la millora de les condi-
cions de vida dels ciutadans.

Una d’aquestes millores, podria 
ser, per exemple, la del servei de 
càtering dels menjadors escolars. 
Llegeixo que l’Ajuntament avisa  a 
l’adjudicatària del servei que obrirà 
expedient en cas que no s’esmenin 
els incompliments que, per aquells 
que no estiguin al cas o no hagin 
vist les fotografies a les xarxes, en-
tre d’altres, parlen de racions escas-
ses, de manca d’ingredients bàsics, 
oferint imatges d’aliments poc sug-
gerents de despertar gaire interès 
entre els consumidors.

Ara, l’Ajuntament parla de pru-
dència, d’expedient, de possible ex-
tinció de contracte a un mes d’inici 
del servei. A l’agost, l’alcalde parla-
va de prioritat del govern munici-
pal, la de la gestió dels menjadors 
escolars i al setembre dinava en un 
d’ells per fer-ne seguiment. 

Jo no sé si ho acabo d’entendre, 
perquè en un procés de licitació 
s’han d’establir uns criteris d’ad-
judicació, uns elements clau, uns 
paràmetres que assoleixin els ob-
jectius  econòmics i qualitatius 
adients. El concurs obre el ventall 
de possibilitats dels futurs con-
tractats per l’administració muni-
cipal i, d’acord amb elles, es puntua 
i s’escull l’opció més conforme. No 
sé si ho entenc, dic, perquè tam-
poc no sé si en la concessió de la 
licitació de l’actual adjudicatària 
ha primat més el criteri econòmic 

No sé jo… (El problema  
dels menjadors escolars)

Toni Marcilla

que no pas el qualitatiu. I tampoc 
no sé, si el dinar de l’alcalde en un 
menjador escolar, si no s’hauria 
d’haver fet abans de començar el 
curs o, fins i tot, abans d’aprovar 
uns criteris que han omplert els 
fulls d’una memòria, però pel que 
sembla i denuncien els pares, no 
estan omplint prou l’estómac dels 
escolars terrassencs que en fan ús.

La Pepeta, la plataforma d’AFAs 
de l’escola pública de Terrassa  fa 
cinc anys que hi treballa dema-
nant un canvi de model de gestió, 
alertant en diferents ocasions de 
les millores necessàries. Feina ad-
mirablement compromesa i invisi-
ble, ben segur -un també va estar a 
la trinxera de l’escola pública dels 
seus fills-. Un esment necessari: 
increïble que en l’acte d’inici de 
curs en què l’alcalde Jordi Ballart 
s’acompanyava de tota la comuni-
tat educativa de la ciutat, no se la 
convidés i no hi fos present.

Tampoc no sé si fan falta cinc 
anys de mancances en un servei 
tan essencial com l’alimentació 
dels infants per prendre alguna 
determinació absoluta; o que hagi 
de ser el descontentament dels pa-
res i dels alumnes dels centres els 
qui hagin de reclamar el caràcter 
polític absent, exigint la revisió 
d’uns criteris que, sobre el paper, 
van convèncer un consistori i que, 
sobre la taula, no convencen a nin-
gú.

I quan resulta que un troba, sen-
se gaire esforç, notícies parlant de 
l’actual empresa adjudicatària, 
com la del març d’aquest mateix 
any a La Voz d’Almería en la que 
es feia ressò de les protestes per la 
qualitat del menú escolar en tota 
la província, o la del Diario de Na-
varra de febrer del 2015 parlant 
d’una multa de 6.000 € per l’in-
compliment del servei de menjars 
en el Complejo Hospitalario de 
Navarra, un arriba a la conclusió 
que algú no ha fet bé la seva feina 
i que no ha estat només l’empresa 
a qui se li va encomanar el servei.

No sé jo. 

Redacció

El Consistori va enviar a Me-
diterrània de Càtering, ac-
tual empresa concessionària 

del servei de menjador escolar, una 
comunicació prèvia a l’inici d’un 
expedient de penalitats per indi-
cis d’incompliment en l’establert al 
plec de clàusules tècniques del con-
tracte de menjadors de Primària.

L’Ajuntament i l’empresa conces-
sionària es van reunir el passat 27 
de setembre d’urgència davant de 
les crítiques rebudes per la qualitat 
del servei, que es va posar en marxa 
el passat 6 de setembre amb l’inici 
del curs escolar. Llavors, l’equip de 
Govern va exigir el compliments 
dels requisits i criteris establerts 
en el contracte i va recordar el seu 
compromís ferm de fer seguiment 
de la gestió per garantir la qualitat 

del servei.
En aquesta comunicació, s’esta-

blia un període de 15 dies de mar-
ge perquè l’empresa esmeni els se-
güents aspectes, arran de les alertes 
rebudes per part de les famílies, les 
direccions dels centres educatius i 
les treballadores del servei:

-Manca d’informació relativa de 
tot l’alumnat amb al·lèrgies o into-
leràncies alimentàries a les perso-
nes responsables de la cuina i de la 
coordinació dels centres.

-Racions per sota de les establer-
tes.

-Incompliment dels menús esta-
blerts.

-Incompliment de les ràtios de 
monitoratge establertes.

-Manca repetida de productes a 
les cuines, com ingredients bàsics 
com oli i sal.

-Manca de material.

-Manca d’informes setmanals a 
les famílies d’I4 i I5.

-Problemes perquè les famílies i 
les treballadores puguin contactar 
amb l’empresa.

-Retard en l’alta de l’alumnat al 
servei amb el conseqüent retard 
en la informació mèdica als cen-
tres i de problemes en la factura-
ció.

-Incompliment dels acords que 
els treballadors i treballadores 
subrogades tenien amb l’anterior 
empresa concessionària.

L’Ajuntament acabarà de con-
cretar tots els indicis d’incompli-
ment de contracte a la Comissió 
de Menjadors del Consell Escolar 
Municipal, A la reunió, es treba-
llaran les propostes per tal de veri-
ficar i assegurar el correcte com-
pliment del que està establert en 
el Plec de Clàusules del contracte.

Carta oberta a l’alcalde Jordi Ballart:  
Prou complicitat amb l’estat d’Israel!

Albert Portillo

L’Ajuntament penalitzarà a 
Mediterrània de Càtering si no compleix 
amb tots els requisits del contracte
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Domènec Martínez 

Els dies 29, 30 de setembre i 
el dia 1 d’octubre ha tingut 
lloc a Villanueve-sur-Lot, 

França, la XIIª Jornada de la Me-
moria histórica, democrática y 
antifascista. Aquesta trobada ve-
nia precedida per la l’anterior edi-
ció que es va celebrar a Portbou 
el 7-8-9 d’octubre de l’any pas-
sati. I també  de les dues reuni-
ons preparatòries, una a Olorón 
Saint-Marie al mes de febrerii i, 
l’altre, a Osca el mes de juny d’en-
guanyiii, 2023. 

Alain Miranda, President de 
MER 47 (Mémoire de l’Espag-
ne Republicaine de Lot-et-Ga-
ronne) va obrir les Jornades a la 
Casa de la Vida Asociativa i va 
presentant el programaiv. Qui 
subscriu aquesta crònica, i Isa-
bel Alonso, vam intervenir en 
nom de l’ACPEPF. Hem volgut 
transmetre un triple missatge. 
Un missatge d’optimisme. Tenim 

Llei de Memòria Democràtica. 
S’ha admès la querella per crims 
contra la humanitat i tortures 
presentada per Carles Vallejo: és 
un primer pas. Però també neces-
sitarem molt de coratge davant de 
les majories reaccionaries i nega-
cionistes que governen a diferents 
comunitats i moltes ciutats. I un 
missatge d’esperança: la memò-
ria democràtica i la resposta de 
les entitats memorialista és im-
parable, com es confirma amb 
la proliferació d’activitats arreu 
de l’Estat. O l’actualització, amb 
l’inici del tràmit parlamentari, de 
la Llei de Memòria Democràtica 
a casa nostrav. 

Aprofitant el marc d’aquestes 
jornades hem volgut recordar la 
figura de Manuel Azaña, Presi-
dent de la II República, visitant 
la seva tomba a Montauban. Una 
ciutat molt propera, indicativa 
dels dèficits democràtics en ma-
tèria de memòria. (Cal recordar 
que la finca Salvans de la Barata, 
molt a prop de Terrassa, va ser 
lloc de residència del President 
de la II República, l’any 1938, i a 

on es van celebrar reunions sig-
nificatives amb figures com Juan 
Negrín, Lluís Companys o Julian 
Besteiro). Indret que caldria que 
caldria senyalitzar com a espai de 
memòria tal com hem reivindicat 
diferents entitats. 

Igualment vam conèixer i vam 
voler destacar que en aquesta ciu-
tat a on fem les Jornades, a Ville-
neuve, va ser afusellat Domènec 
Serveto-Bertrand el 23 de febrer 
de 1944, juntament amb altres 
11 resistents del batalló d’Eys-
ses. Les seves tombes i el para-
pet dels afusellats formen part 
de les commemoracions anuals 
de memòria. Domènec Serve-
tó-Bertrand, va néixer a Terrassa, 
el 4 d’agost de 1904. Durant la 
Guerra Civil s’implicà en acti-
vitats a favor de la República, ja 
que era activista del PSUC  i de 
la UGT.[2] L’any 1940 es refugià 
a França i fou internat al  camp 
de Sètfonts (Tarn). Allí organit-

zà una cèl·lula 
del Partit Co-
munista d’Es-
panya i aprofi-
tà el seu treball 
a l’exterior per 
organitzar di-
verses accions. 
Fruit d’una 
delació fou ar-
restat el 7 de 
juliol de 1941 
i condemnat a 
sis anys de tre-
ball forçós pel 
tribunal mili-
tar de Mon-
tauban. Va ser 
traslladat a la 
Central d’Eys-
ses el 1943. 
Allà fou ferit 
per una gra-
nada el 19 de 
febrer de 1944 
durant una in-
surrecció. Fou 
condemnat a 
mort i afuse-
llat el 23 de fe-
brer, junt amb 

altres 11 companys d’insurrecció. 
No va ser fins a 2010 que França 
el va reconèixer oficialment com a 
“Mort per França”.

La propera trobada 
transfronterera 
tindrà lloc a La 

Rioja. Organitzat 
per l’entitat 

memorialista La 
Barranca.

Com es pot veurevi el seu nom 
i fotografia apareix a diferents 
referències i cròniques com 
aquesta: “El 23 de febrero de 
1944 a las once de la mañana, 
12 resistentes del batallón de 
Eysses, víctimas de las represali-
as del gobierno de Vichy, fueron 
fusilados en el patio donde se 
solía tender la ropa. Eran Henri 
Auzias, Fernand Bernard, Roger 
Brun, Jean Chauvet, Louis Gui-
ral, Alexandre Marqui, Gabriel 
Pelouze, Félicien Sarvisse, Jaime 
Sero-Bernat, Domènec Serve-
to-Bertran, Joseph Stern y Jean 

Vigne. Frente al pelotón de eje-
cución francés, se negaron a que 
se les vendaran los ojos y canta-
ron la Marsellesa y el “Chant du 
départ” (la “Canción de la parti-
da”). Al día siguiente y a pesar de 
la prohibición, unos habitantes 
de Villeneuve vinieron a ador-
nar las tumbas con flores, en el 
cementerio de Sainte Catherine 
de Villeneuve-sur-Lot”. 

Tenim Llei 
de Memòria 

Democràtica. S’ha 
admès la querella 
per crims contra 

la humanitat i 
tortures presentada 
per Carles Vallejo: 
és un primer pas.

Després es va inaugurar l’ex-
posició Carteles que cuentan, la 
mujer en la Guerra de España, 
de la Fundació 14 d’abril. A la 
tarda va tenir lloc la Conferència 
de l’historiador Enzo Traverso 
que va tractar sobre l’ascens de 
l’extrema dreta a Europa. Poste-
riorment es va projectar Las 
sombras de la memoria, un do-
cumental en homenatge pòstum 
a Juan Ortiz, una persona molt 
estimada a França, Espanya i 
América Llatina. Vam conclou-
re la jornada amb l’ofrena a l’exili 
republicà al monument departa-
mental.

El dissabte 30 es van reunir els 
tres grups de treball: Memòria i 
Educació, Llei de Memòria De-
mocràtica, i Estratègies per Co-
municar la Memòria. I a la tarda 
es va fer la taula rodona sobre fe-
minisme. “Evolució de les políti-
ques d’igualtat de gènere. Des de 
la transició espanyola”. “Anàlisi 
de les legislacions francesa i es-
panyola”. Va ser presentat i mo-

derat per Consol Hernández, 
vicepresidenta d’ABIC, i Pascale 
Pérez, MER 47, que vam fer un 
recorregut de la lluita del movi-
ment feminista al llarg del segle 
XX, destacant particularment 
les conquestes durant el període 
de la República, i el retrocés que 
van significar la seva negació i 
derogació durant el franquisme, 
destacant la memòria del com-
bat pels valors democràtics i la 
igualtat durant la dictadura i la 
transició. María Freixanet Ma-
teo, Llicenciada en Ciències Po-
lítiques, UPF, va fer una exposi-
ció de les polítiques d’igualtat de 
gènere que s’han desenvolupat 
des de la transició fins ara, també 
les dificultats en la seva imple-
mentació; complementades amb 
la descripció de Christine Roul, 
advocada, membre del Tribunal 
d’Apel·lació d’Agen, respecte a la 
situació a França. Tal com recull 
el Manifest, la trajectòria i els va-
lors del feminisme, i el seu com-
bat per les polítiques d’igualtat i 
contra la violència de gènere, han 
d’ocupar un espai central, nucle-
ar, a tots els àmbits de memòria.  

La darrera Jornada, diumen-
ge 1 d’octubre, es va conclou-
re al Consell Departamental 
d’Agen, a on Françoise Laurent, 
Viceconsellera Departamental 
d’Antics combatents i de Me-
mòria, va recordar “el que ens 
ensenya els anys foscos de la 
nostra història és la fragilitat de 
la nostra democràcia. En un mo-
ment plegat de tensions, algunes 
persones pensen trobar salvació 
en el replegament identitari o 
en règims totalitaris”. Finalment 
es va aprovar el Manifestvii re-
collint les diferents aportacions 
i conclusions de les jornades 
de treball. La propera trobada 
transfronterera tindrà lloc a La 
Rioja. Organitzat per l’entitat 
memorialista La Barranca.  

Domènec Martínez,  (Associa-
ció catalana persones ex preses po-
lítiques del franquisme) ACPEPF.

 >Evocació d’un terrassenc, Domènec Serveto, afusellat pels nazis

XIIª Trobada transfronterera d’entitats memorialistes

 ▪ Consell Departamental Lot-Garonne, Agen  Foto: CEDIDA

 ▪ Domènec Martínez, Consol Hernández, Maria Freixament,  
Isabel Alonso, i Mercè Garcés
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Paràlisi cerebral: cap suport mèdic 
especialitzat en l’edat adulta

Estrella Gil

F a uns mesos, em va arribar 
un wassapp cadena on deia 
la quantitat de coses que 

han superat els majors de 60. En-
tre totes elles, la paràlisi cerebral. 
Hi ha moltes coses que no torna-
ran gràcies a les vacunes, però la 
paràlisi cerebral no es una d’elles.

Ja passo la quarantena i tinc pa-
ràlisi cerebral infantil. De veritat 
cal l’aclariment “infantil”? El que 
anomenem paràlisi cerebral és una 
lesió que es produeix al cervell del 
nadó durant el seu desenvolupa-
ment durant l’embaràs, durant el 
part o els seus dos primers anys 
de vida. Suposo que d’aqyí ve això 
d’“infantil”. Aquesta lesió és in-
detectable prenatalment avui dia, 
la paràlisi cerebral continua gua-
nyant la batalla. Però no la guerra. 
La Fundació Aspace calcula que 
pot afectar una de cada 500 per-
sones.

Aquest any he participat en l’ac-
te que es va fer davant de l’Ajun-
tament, protagonitzat per usuaris 
de La Pineda, el passat 6 d’octubre, 
per commemorar el Dia Mundial 
de la Paràlisi Cerebral. Es va fer 
una rotllana de percussió molt en-
grescadora. Però darrere dels som-
riures, hi ha una discapacitat que 
no ha captat l’interès d’investigació 
i escàs seguiment mèdic en la seva 
etapa adulta. Encara no es coneix 
la manera de tractar aquesta disca-
pacitat, la qual que és molt diversa.

Els símptomes, regularment, 
s’observen abans que un nen com-
pleixi els 2 anys d’edat. A vegades 
comencen fins i tot al cap de 3 
mesos. Els pares poden notar que 
el seu fill està trigant de més per a 
aconseguir etapes de desenvolupa-
ment com asseure’s, girar, gatejar o 
caminar.

Hi ha diversos tipus de paràlisi 
cerebral. Algunes persones tenen 
una combinació de símptomes.

La PC espàstica és el tipus més 
comú. Els seus símptomes inclo-
uen:

• Músculs que estan molt tibants 
i no s’estiren. Es poden *tensar 
encara més amb el temps.

• Marxa (caminar) anormal – 
braços ficats cap als costats, ge-
nolls creuats o tocant-se, cames 
que fan moviments de “tisores” i 
caminar sobre els dits.

• Articulacions rígides i que no 
s’obren per complet (anomenat 
contractura articular).

• Feblesa muscular o pèrdua del 
moviment en un grup de mús-
culs (paràlisis).

Els símptomes poden afectar un 
braç o cama, un costat del cos, to-
tes dues cames o tots dos braços i 
cames.

Els següents símptomes poden 
ocórrer en altres tipus de PC:

• Moviments anormals (torsions, 
estirades o contorsions) de les 
mans, els peus, els braços o les 
cames estant despert, la qual 
cosa empitjora durant períodes 
d’estrès, tremolors, marxa ines-
table, pèrdua de la coordinació, 
músculs fluixos, especialment 
en repòs, i articulacions que es 
mouen massa.

• Altres símptomes cerebrals i del 
sistema nerviós poden incloure 
les dificultats d’aprenentatge, 
però la intel·ligència pot ser 
normal.

 
El tractament requereix un abor-
datge en equip, que inclou: un met-
ge d’atenció primària, un odontò-
leg (es recomana realitzar revisions 
mèdiques dentals més o menys 
cada 6 mesos), un treballador so-
cial, infermeres, terapeutes ocupa-
cionals, fisioterapeutes i terapeutes 
de la parla. Altres especialistes, que 
inclouen un neuròleg, un metge 
especialista en rehabilitació, un 
pneumòleg i un gastroenteròleg. El 
tractament es basa en els símpto-
mes de la persona i en la necessitat 
de prevenir complicacions.

També poden necessitar-se fisio-
teràpia, teràpia ocupacional, ajuda 
ortopèdica o altres tractaments per 
a ajudar amb les activitats i la cura 
diàries.

“Avui parlem 
de la paràlisi 

cerebral, per la 
qual no hi ha cura 
i no hi existeixen 
investigacions per 
pal·liar les seves 
conseqüències”

La realitat? La teva infantesa 
passa d’hospital en hospital, de 
quiròfan en quiròfan i quan arri-
ben els setze anys et donen l’alta. 
Quan proves de tornar a aquest 
meravellós circuit mèdic perquè 
notes que el teu cos es fatiga mas-
sa, trobes que és molt difícil que 
aquests especialistes et tornin a vi-
sitar. La nostra esperança de vida 
és igual a la mitjana, però a l’edat 
adulta no tenim cap suport mèdic 
especialitzat com passa amb altres 
discapacitats cròniques. Però avui 
parlem de la paràlisi cerebral, per 
la qual no hi ha cura i no hi exis-
teixen investigacions per pal·liar 
les seves conseqüències.

Testimoni d’Andreina, una jove 
amb PC: “La meva experiència 
com a persona amb discapacitat 
concretament amb paràlisis ce-
rebral espàstica ha tingut la seva 
part bona i no tan bona. Bona, 
algunes persones que he conegut. 
I crec també que la meva actitud 
positiva m’ha ajudat molt a afron-
tar tots els obstacles de la millor 
manera. A nivell educatiu és on 
més m’han posat traves. Les injus-
tícies i obstacles que posa el nos-
tre sistema educatiu a les persones 
amb discapacitat a l’hora de cur-
sar segons quins cicles formatius 
o carreres universitàries. Jo parti-
cularment parlaré de la meva ex-
periència personal a l’hora de cur-
sar un cicle formatiu. Penso que, 
en primer lloc, hi ha una manca 
de recursos i informació, tant en 
el professorat, com per a l’alumne 
a l’hora d’escollir com continuar 
amb els estudis acadèmics, i això 

en especial em va fer sentir con-
fusió i frustració perquè no sabia 
què fer ni com continuar cons-
truint el meu futur. Finalment, 
volia destacar, però no per això 
elogiar ni tampoc menysprear, la 
lentitud i tot el tràmit burocràtic 
que has de realitzar simplement 
per posar una queixa o recurs 

perquè el sistema educatiu pugui 
avançar a poc a poc, i que moltes 
vegades a causa d’aquesta lentitud 
el tràmit es queda a mig camí i no 
sempre arriba allà on realment ha 
d’arribar. Això sí, un punt a favor 
que m’ha ensenyat tot aquest pro-
cés és tenir més paciència.”

Font: MedlinePlus en español [In-
ternet]. Bethesda (MD): Biblioteca 
Nacional de Medicina (EE. UU.) 
[actualizado 27 ago. 2019]. Parálisis 
cerebral, s.d.; [visitat el 18 de novem-
bre de 2023]; [aprox. 5 p.]. Dispo-
nible en: <https://medlineplus.gov/
spanish/ency/article/000716.htm>
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 >Més de 5.000 persones, convocades per la Comissió d’entitats per la Sanitat Pública de Terrassa (63 entitats i organitzacions en aquesta convocatòria)

Carrers plens, de nou, en defensa de la sanitat pública a Terrassa
Pep Valenzuela

«La sanitat és un dret, no 
un negoci», es va cridar 
de nou als carrers de la 

ciutat. Més alt, si es pot dir, i més 
indignat, perquè el temps passa, 
però la situació no canvia. Per en-
tendre’ns, més enllà de les bones 
intencions, i fins i tot de les pro-
meses i compromisos, la situació 
de la sanitat no.

Més de 5.000 persones, convoca-
des per la Comissió d’entitats per 
la Sanitat Pública de Terrassa (63 
entitats i organitzacions en aques-
ta convocatòria), van recórrer el 
centre de la ciutat, des de l’Estació 
del Nord fins a l’Ajuntament, en 
un recorregut novament inaugu-
ral, baixant per l’avinguda 22 de 
juliol, la Rambla, carrer Galileu i, 
després, a plaça del Progrés, tom-
bar cap a portal de Sant Roc i fer 
via fins al Raval.

«Després de l’èxit clamorós de la 
mobilització del passat gener, en 
quin punt estem?», ha demanat 
Malarrassa a algunes de les repre-
sentants d’entitats. Bromes, riures 
i mala llet barrejades, perquè, com 
informa el Pepe Sánchez, presi-
dent de la junta de la Federació 
d’Associacions Veïnals de Terrassa 
(FAVT): «Ens van dir que tindrí-
em una reunió amb el gerent del 
CatSalut al setembre, per parlar 
dels compromisos assolits; però ja 
ha passat setembre i no s’ha fet la 
reunió».

El representant del moviment 
veïnal no pot dissimular el seu 
malestar, perquè «no es tracta 
només dels equipaments», diu 
en referència a les promeses d’un 
CUAP i els CAPs, «que ja és 
molt greu! També cal decidir el 
mentrestant», subratlla, o sigui «el 
metge de capçalera, les llistes d’es-
pera…». Sánchez informa que ja 
han demanat la reunió «de nou» 
amb el gerent, «volem dir-li direc-
tament les coses i que respongui».

Hi ha 3 equipaments compro-
mesos: el nou CAP Nord, el 
CUAP (centre d’urgències d’aten-
ció primària) i un altre CAP al seu 
costat, i l’ampliació del CAP Sud. 

En «aquella» reunió amb el con-
seller, aquest va assegurar, a més 
a més, que hi havia les partides 
econòmiques necessàries. «Ens 
ho va dir el 17 de febrer», destaca 
Sánchez.

Ara, però, no se sap com estan els 
projectes, «no tenim cap constàn-
cia, tampoc res de les garanties de 
la inclusió de les partides als pres-
supostos del 2024.

Tot i que no forma part de les 
reivindicacions d’aquesta mani-
festació, Malarrassa ha demanat 
a Sánchez, que també forma part 
de la Comissió de Residències de 
la FAVT, sobre l’estat d’aquesta 
qüestió. També aquí tenen pro-
meses i «compromisos» per part 
de la Conselleria: la construcció de 
la residència al barri de Sant Pere 
Nord i la reforma de la residència 
de Mossèn Homs.

El president de la FAVT infor-
ma que la nova residència està pre-
vista per acollir 90 persones. Men-
trestant, la reforma de Mossèn 
Homs hauria d’ampliar les actuals 
61 places fins a les 140.

Són bones notícies, d’acord amb 
Sánchez, però la demanda regis-
trada de places públiques, segons 
informació de l’Ajuntament, és de 
500. De les places en residències 
privades «no sabem res», explica, 
«i és una informació que hem de-
manat moltes vegades. Perquè a 
les residències privades hi ha mol-
tes places concertades, o sigui d’ús 
públic». Aquesta és una dada que 
demanaran novament en la reu-
nió que la federació veïnal té el 26 
d’octubre amb la regidora respon-
sable, Laura Rivas.

El líder veïnal confessa que totes 
aquestes promeses no els il·lusio-
nen massa, perquè «no surten del 
paper, s’estan adormint, no veiem 
una actitud proactiva de parlar 
amb nosaltres, de dir, explicar, in-
formar-nos, sinó que va a remolc 
dels esdeveniments».

 
Usuàries i treballadores, 

una veu per serveis públics 
de qualitat

La militància sindical va marcar 

la manifestació del passat dissabte 
21 d’octubre. Pancartes i banderes 
de CCOO, UGT, CGT. La defen-
sa de la sanitat pública i els serveis 
públics en general, efectivament, 
és com una de les línies de treball 
principals.

«Nosaltres, a més de ser usuaris 
de la sanitat pública també som 
treballadors, la millora de la sanitat 
pública no només ha de revertir en 
la qualitat del servei, també en la 
qualitat de les condicions laborals 
de les treballadores en els serveis 
sanitaris, que és essencial per ga-
rantir un servei públic de qualitat 
i que no s’hagi d’aguantar en el 
sobreesforç i autoexplotació de les 
treballadores», reclamava l’Ivan 
Ramos, secretari general de la unió 
intercomarcal de CCOO Vallès 
Occidental i Catalunya Central.

Ramos recorda també la fractura 
social que van provocar les retalla-
des en els serveis públics, llavors 
amb un govern de Convergència i 
Unió que feia d’alumne més apli-
cat. «Les retallades en els anys de 
la crisi», recorda el dirigent sindical, 
«van debilitar molt els nostres ser-
veis públics. Manca personal, man-
ca organització…, cal que es deixin 
de privatitzar serveis i es garanteixi 
una sanitat pública de qualitat. Per-
què les plantilles estan esgotades 
de treballar, de manca de personal 
a tots els serveis, d’hores extres que 
no es cobren».

El govern de la Generalitat no 
està responent, insisteix també el 
secretari de CCOO, «ens van pre-
sentar una sèrie d’aspectes a millo-
rar després de la manifestació del 
gener passat, però no han sortit del 
paper».

 ▪ Imatges de la manifestació per la sanitat pública del 21 d’octubre

Entitats adherides

El sistema sanitari 
català, basat en 

els concerts amb 
empreses privades, 

complica molt 
la situació: més 

de 100 empreses 
sanitàries 

concertades

Entitats adherides al manifest  
i  a la manifestació

1. AV CA N’AURELL
2. COL·LECCIONISTES TERRAS-

SA-FIRA MERCAT
3. CA N’AURELL COMERÇ i SERVEIS
4. FAVT
5. CONFAVC
6. AV LES MARTINES
7. UGT VALLES OCC
8. AV LES CARBONELLES
9. CNT TERRASSA
10. CONSELL D’ENTITATS D’AC-

CIÓ CIUTADANA
11. AV LES ARENES, LA GRIPIA I 

CAN MOTLLOR
12. MAREA BLANCA CATALU-

NYA
13. SAD MUNICIPAL
14. METGES DE CATALUNYA AL 

CST

15. METGES DE CATALUNYA
16. TAULA DE L’AIGUA
17. ASOCIACIÓN TODOS CON-

TRA LA HISTIOCITOSIS
18. AV LLUIS COMPANYS
19. AV LA MAURINA
20. AV SANT PERE NORD
21. MPD TERRASSA
22. CCOO CST
23. PDSPT
24. AV CAN TUSELL
25. CCOO VALLES OCCIDEN-

TAL, CATALUNYA CENTRAL
26. UGT CST
27. AV SANT PERE
28. AV NOVA CAN PARELLADA
29. AV CAN PARELLADA PER LA 

UNITAT
30. AV XUQUER
31. AV EGARA
32. CASAL DE LA DONA
33. AV TORRENT D’EN PERE 

PARRES
34. AV CAN JOFRESA
35. AV CA N’ANGLADA
36. ASSOCIACIÓ EL MOLINOT
37. AV CAN PALET DE VISTA 

ALEGRE
38. AV ROC BLANC
39. ASSOCIACIÓ SALUT MEN-

TAL TERRASSA
40. SECCIÓ SINDICAL DE CCOO 

DE FALCK SERVEIS SANITARIS 
VALLÈS OCCIDENTAL

41. AV CAN BOADA DEL PI
42. PROU BARRERES
43. GRUP DE DONES D’ÈGARA
44. DONES D’AIGUA
45. ENTRE TOTES
46. AV CAN PALET
47. COMITÉ DE EMPRESA HOS-

PITAL SANT LLÀTZER
48. SECCIÓ SINDICAL CCOO DE 

L’HOSPITAL SANT LLÀTZER

49. AVV SEGLE XX
50. AV LA COGULLADA
51. AV POBLE NOU – ZONA ES-

PORTIVA
52. COLECTIVO PARADOS TER-

RASSA
53. PROMOTORES DE LA REN-

DA GARANTIDA
54. AV MONTSERRAT
55. AV TORRE-SANA
56. GRUP DE DONES DE SANT 

PERE NORD
57. AFA JOAN XXIII
58. CENTRO ARAGONÉS
59. AVV CAN ROCA
60. FEM VILADECAVALLS
61. POLICÍAS X VALIENTES
62. ASSOCIACIÓ ELS DOLS
63. IAIO FLAUTES TERRASSA
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Carrers plens, de nou, en defensa de la sanitat pública a Terrassa
Metges de Catalunya 
reclama plans especials 
per «reconstruir» el 
sistema sanitari

T ambé present a la manifestació, el secretari general del sin-
dicat de professionals de Catalunya MC, Xavier Lleonart, 
emfasitzà que «el sistema sanitari està en crisi, necessita 

reformular-lo, però el problema és que no hi ha mesures decidides 
i clares per fer-ho».

Però «no parlem d’una crisi conjuntural», afirma, «No, no, no!! 
És una crisi de soca-rel, estructural. El sistema està molt malament. 
Les retallades el van desmuntar, la pandèmia el va anorrear i, en 
aquests moments, no hi ha ningú que estigui per reconstruir des 
de zero, perquè el sistema està destruït, s’aguanta per l’esforç dels 
professionals».

Amb molts anys treballant com a metge i bon coneixedor de la 
situació real, Lleonart explica que, el primer pas, és «planificar, i per 
planificar cal saber quants professionals tenim i a on estan. I això, 
a hores d’ara, no ho saben. Tenim proves, tenim correus on hem 
demanat aquests llistats, que són obligatoris i han de ser públics, 
per llei, i ens han dit «no ho sé». Per tant, si no saps el que tens no 
pots planificar res», sentencia.

Lleonart: «s’ha de tractar bé els 
professionals, cal donar-los bones 
condicions laborals i retributives, 

perquè, si no, marxen,  
i marxaran més»

Per altra banda, afegeix, que el sistema sanitari català, basat en 
els concerts amb empreses privades, complica molt la situació: 
«Cal tenir en compte que amb més de 100 empreses sanitàries 
concertades, planificar és encara més difícil». La solució, proposa: 
«Necessitem un sol gestor que com a mínim gestioni els recursos 
humans i pugui atribuir-los, col·locar-los allà on siguin necessaris i 
no allà a on interessa a les diferents empreses sanitàries».

Finalment, però no menys important, hi ha la situació de les 
condicions laborals i salarials de les professionals i facultatives: 
«s’ha de tractar bé els professionals, cal donar-los bones condici-
ons laborals i retributives, perquè, si no, marxen, i marxaran més, 
i a banda cal donar-los bones condicions assistencials, que vol dir 
donar qualitat assistencial a la població. Això, per nosaltres és ir-
renunciable».

Després d’anys plantejant propostes i negociant amb governs, 
Lleonart conclou i afirma que «tothom s’omple la boca amb bones 
paraules, però fets no hi ha cap, ni partits ni governs, no, curt i ras».

L es setmanes prèvies a la gran manifestació del 21 d’octubre, es van dur a terme 
xerrades en diversos barris de la ciutat per abordar amb els protagonistes, entitats 
implicades i ciutadania, les diverses problemàtiques que travessa des de fa anys 

la sanitat pública. Unes mancances que són viscudes per tothom. Per a Xavier Lleo-
nart, metge del CST i secretari general del sindicat professional Metges de Catalunya, 
és evident que hi ha una «pèrdua de qualitat assistencial». La mala planficació, «que es 
va desfermar encara més amb la covid», assenyala Lleonart que «a banda de les vistes i 
l’atenció directa al pacient, els metges han de fer també una feina burocràtica, programa-
cions de medicacions, visites a residències, etc., per això de vegades es veuen les consultes 
buides, i tot això, amb menys personal i menys recursos», apuntà en una trobada amb 
més d’un centenar de persones al Casal de Sant Pere el passat 19 d’octubre. “I l’atenció 
primària ha petat, per tant l’entrada del pacient ha passat a ser per urgències, les quals 
estan col·lapsades”.

En aquest sentit, insistí Lleonart en una qüestió clau d’aquesta barreja público-privada: 
“El CatSalut para religiosament als més de 100 proveidors de la sanitat catalana, però no 
se sap ben bé per què els paga”. 

La professora d’infermera Rosa Ferrer lamentà, també durant aquest acte, el fet que 
«hem perdut molta cultura de cura tradicional, no caldria col·lapsar les urgències». Qui 
més qui més ha viscut com amb la implantació de les visites telefòniques, «s’ha perdut 
la proximitat amb el pacient, que és del tot necessària», en paraules de Ferrer. A més, 

destacà que «no pot ser que el metge de capçalera sigui l’últim de la fila, tothom passa 
ara abans per l’especialista». I també insistí en què cal millorar les condicions laborals; 
«molts i moltes professionals s’hi estan deixant la pell, i no ens podeu deixar sols».

Mobilitzar-nos i sortir al carrer per reclamar aquesta pèrdua de drets, entra dins de 
les accions que podem fer la ciutadania, segons Núria Martí, infermera i membre de la 
Plataforma en Defensa de la Sanitat Pública-Marea Blanca: «Recordeu la passarela de 
3 milions que Mútua volia fer sota el pont de l’avinguda Jacquard, això ho vam guanyar, 
vam convèncer i vam girar la truita». Martí afirmà que »el 2017 ja vam dir que l’índex 
de les llistes d’espera a Terrassa triplicava la mitjana de Catalunya, i així segueixen avui 
en dia, més del doble, tot i que són dades maquillades», denuncia. I posa exemple els 
TACs programats amb fins a 300 dies d’espera. «L’Ajuntament no pot fer res davant 
la situació discriminatòria de a sanitat a Terrassa?”, demanà Martí, tot lamentant, «els 
diners s’escolen per tot arreu, volem veure els comptes, Sr. Conseller”. I apuntà, en aquest 
sentit, la gran manca de transparència de les finances: «amb els 250 milions de contracte 
concertats amb Mútua Terrassa, de ben segur es podria donar un millor servei”. I afegí 
que «de la reunió del passat 17 de febrer,  tots els acords de l’Ajuntament i la Generalitat 
van quedar en res, l’unica cosa ha estat el CAP Can Roca”. A la vegada, Martí abogar per 
«més organització i estructures de barri per defensar la sanitat pública», i avisà: “els joves 
han de saber que només hi quedarà una sanitat per als pobres».

«L’atenció primària ha petat, es col·lapsen les urgències»
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En només una setmana, 
1.300 persones s’han su-
mat per activar una Co-

munitat Energètica a 400 muni-
cipis i barris del territori

La campanya, impulsada, per 
Som Comunitats vol aconseguir 
activar Comunitats Energèti-
ques a tots els municipis i barris 
catalans

En tan sols una setmana d’ar-
rencada de la campanya que im-
pulsa la creació de més de 1.000 
Comunitats Energètiques de 
l’economia social i solidària a tot 
Catalunya promoguda per Som 
Comunitats, 1.320 persones ja 
s’han inscrit per activar la seva 
Comunitat Energètica en 408 
municipis i barris de Catalunya. 

Hi ha Comunitats Energèti-
ques on s’ha assolit ja el nombre 
òptim de persones o s’està fre-
gant el 100% d’inscripcions per 
poder organitzar una primera 
trobada i començar a caminar 
per fer realitat la Comunitat. És 
el cas de Sabadell (100%) i Coll-
bató (80%) i amb més distància 
Sant Cugat del Vallès que comp-
ta amb 52 persones interessades. 

A Catalunya 
hi ha més de 

70 Comunitats 
Energètiques 
que estan en 

funcionament o en 
fase de construcció
La campanya està dirigida a 

la ciutadania, empreses, indús-
tria i administració pública amb 
l’objectiu de generar i compartir 
serveis energètics de forma col-
lectiva i local i vol arribar a la 
creació de com a mínim una Co-
munitat Energètica a cadascun 
dels 947 municipis, barris de 
grans ciutats i polígons industri-
als de Catalunya. En el cas dels 
polígons industrials, destaquen 
els de Sant Fruitós del Bages i El 
Pont de Suert.

A través de les Comunitats 
Energètiques, les persones de 
cada municipi es poden organit-
zar per activar i compartir ser-
veis energètics, com per exemple, 
instal·lar plaques fotovoltaiques, 
compartir vehicles elèctrics, fer 
compres col·lectives de serveis 
energètics com llenya o il·lumi-
nació led i rehabilitació d’edificis 
entre molts d’altres.

Aquelles persones que fins ara 
s’han apuntat per impulsar la 
seva Comunitat Energètica, ho 
han fet localitzant el seu munici-
pi a través del mapa i omplint un 
formulari del web de Som Co-
munitats (www.somcomunitats.
coop). Quan s’assoleix el nombre 
òptim de persones, és el moment 
per organitzar una primera tro-
bada i començar a caminar per 
fer realitat la Comunitat Ener-
gètica. 

Amb aquesta campanya, es 
vol contribuir a fer un salt en-
davant en la cada cop més ne-

cessària transició energètica, 
lliure d’energies fòssils, 100% 
renovable, democràtica, descen-
tralitzada, local i en mans de la 
ciutadania. Ara mateix, l’acció de 
Som Comunitats està centrada 
a Catalunya però més endavant, 
altres Comunitats Autònomes 
podran replicar aquest model al 
seu territori. 

L’objectiu 
però, sempre 
és el mateix: 
l’organització 
col·lectiva per 
l’impuls de la 

transició energètica

Més de 70 Comunitats Ener-
gètiques en funcionament

Actualment, a Catalunya, hi ha 
més de 70 Comunitats Energè-
tiques que estan en funciona-
ment o en fase de construcció. 
La tipologia d’aquestes Comuni-
tats Energètiques és diferent en 
funció de l’entitat que la incenti-
va, la ciutadania, l’administració 
pública o les empreses. L’objectiu 
però, sempre és el mateix: l’orga-
nització col·lectiva per l’impuls 
de la transició energètica.  

Exemples de Comunitats 
Energètiques pioneres

Un exemple de Comunitat 
Energètica incentivada des 
de la ciutadana es troba als 
Hostalets de Balenyà, a la co-
marca d’Osona, amb la Co-
munitat Energètica Balenyà 
Sostenible. En aquesta Co-
munitat Energètica, les 170 
persones sòcies comparteixen 
autoconsum fotovoltaic, una 
furgoneta elèctrica i carrega-
dors elèctrics. 

De Comunitats Energètiques 
impulsades per ciutadania i 
empreses, destaca la Comu-
nitat Energètica Vilanoveta 
a Lleida. Aquesta Comunitat 
està formada per 40 persones 
sòcies que comparteixen ser-
veis com l’assessorament i la 
formació en energia, compres 

col·lectives d’instal·lacions 
d’autoconsum fotovoltaic in-
dividual i estudis de teulades 
públiques i privades per auto-
consum fotovoltaic col·lectiu. 

Per altra banda, també l’ad-
ministració pública està al 
darrere d’algunes Comunitats 
Energètiques, com l’Ajunta-
ment d’Ulldecona amb la Co-
munitat Energètica d’Ullde-
cona. Aquesta Comunitat, la 
conformen 45 persones jun-
tament amb l’Ajuntament que 
fan autoconsum fotovoltaic 
col·lectiu i comparteixen ser-
veis de formació per adquirir 
nous coneixements sobre els 
perfils de consum per tal de 
millorar l’estalvi i l’eficiència 
energètica. 

A més de la ciutadania i l’ad-
ministració pública, les em-

preses de polígons industrials 
també poden crear la seva Co-
munitat Energètica per gene-
rar i compartir serveis energè-
tics. És el cas de la Comunitat 
Energètica Manresa Il·lumina 
del polígon industrial Bufal-
vent de Manresa. Aquesta Co-
munitat està formada per 36 

empreses i actualment com-
parteixen serveis d’energia 
fotovoltaica. També estan 
contemplant incorporar altres 
serveis com la mobilitat com-
partida o la xarxa de calor. 

1.300 persones en marxa per activar Comunitats 
Energètiques arreu del país amb Som Comunitats

La Comunitat de 
Manresa il·lumina 

el polígon industrial 
Bufalvent de 

Manresa. Està 
formada per 36 

empreses

 ▪ Nova sala d’arxiu i documents a la primera planta de l’Arxiu Tobella

Sobre Som Comunitats
Som Comunitats treballa per cobrir les necessitats de les Co-

munitats Energètiques en tot el seu cicle de vida a través de re-
cursos i assessorament. Entre els serveis que s’ofereixen hi ha el 
desenvolupament d’una plataforma digital perquè cada Comu-
nitat Energètica gestioni els seus serveis comunitaris i energètics 
com ara, plaques solars, vehicles elèctrics, auditories sobre estalvi 
energètic etc.

Som Comunitats rep el suport del Programa d’Economia Soci-
al i Solidària, el Tercer Sector i les Cooperatives del Departament 
d’Empresa i Treball de la Generalitat de Catalunya dins del marc 
de Projectes Singulars 2022-2023.

Les cooperatives que promouen aquesta iniciativa provenen del 
sector de l’energia, la tecnologia i la consultoria estratègica d’em-
preses de l’economia social: Som Energia, Som Mobilitat, Coop-
devs y ePlural (EPI, Arkenova, Suno y Tandem Social). 
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Terrassa es manifesta contra l’apartheid, la 
guerra i el genocidi a Palestina
Activistes contra el genocidi  
i per la Pau

La guerra és sempre un hor-
ror, però un horror que 
sempre prefereix els pobles 

oprimits. La guerra total d’Israel 
contra el poble palestí no és una 
guerra que hagi començat ara, 
sinó amb l’ocupació de Palestina 
ara fa 75 anys quan més del 90% 
de la població era palestina. Des 
d’ençà diferents guerres s’han 
succeït i amb cada una d’elles la 
perdedora ha estat sempre Pa-
lestina. Avui en dia, aquesta tra-
gèdia es consuma en la voluntat 
d’extermini de més de 2,3 milions 
de persones de les quals el 47% 
nens i nenes a la Franja de Gaza, 
un estret territori comparable al 
Maresme, que constitueix la pre-
só a l’aire lliure més gran del món.

Les declaracions de guerra total 
del primer ministre d’Israel, i del 
seu ministre de guerra, tractant 
“d’animals humans” homes, do-
nes i nens palestins, suposen un 
fet d’extraordinària gravetat que 
se suma al tall d’electricitat i aigua 
corrent a més de dos milions de 
persones sota bombardeig, al-
guns d’ells amb bombes de fòsfor 
blanc, el napalm del segle XXI, 
segons denuncia Humans Rights 
Watch.

Al caire de produir-se una in-
vasió terrestre de Palestina amb 
100.000 soldats israelians desple-
gats i 300.000 reservistes mobi-
litzats, qualsevol acte d’oposició 
a la guerra és un imperatiu moral 
per evitar un bany de sang indus-
trial. Una catàstrofe que agreuja-
rà les esfereïdores xifres actuals. 
Doncs, segons el darrer informe 

de Nacions Unides, ja han estat 
assassinades més de 3.000 per-
sones palestines, més de 13.700 
n’han resultat ferides, més d’un 
milió han fugit o han estat des-
nonades i deportades, alhora que 
més de 1.300 israelians han estat 
assassinats i 4.300 n’han resultat 
ferits. 

La guerra no distingeix bàndols 
però sempre paguen més els po-
bles oprimits, i, sobretot, els i les 
nenes, ja que la xifra d’infants pa-
lestins assassinats supera el miler, 
segons l’entitat pels drets civils 
Defense for Children Palestine.

Tots els crims de guerra són con-
demnables, especialment els que 
formen part d’un pla d’extermini, 
d’un apartheid com el que sofreix 
el poble palestí, tal com ha de-
nunciat el govern de Sudàfrica. 
El bombardeig d’hospitals, 57, 
entre ells el d’Al-Ahli on van ser 
assassinades un número molt alt 
de pacients i ferits constitueix un 
crim de guerra incomprensible si 
no és com a part d’un genocidi i 
que a hores d’ara l’estat sionista 
encara no reconeix.

Per tots aquest motius, activis-
tes de diferents colectius de la 

FOTO CEDIDA LUIS ASTUDILLO C.

Cent personalitats signen el 
manifest ‘S’ha d’aturar la guerra’  
en suport a Palestina

Amb més de mil signants ja, des de per-
sonalitats, professionals de tota mena, 
organitzacions i signatures ciutadanes 

en general, el manifest ‘S’ha d’aturar la guerra’ 
es va publicar al diari El País, amb dues pàgines 
de publicitat que han estat finançades entre 
tots els signants, amb petites aportacions, per a 
exigir que s’aturin els bombardejos sobre Gaza 
de forma immediata. El manifest es pot llegir a 
www.pararlaguerra.es.

Professionals destacats han signat el manifest, 
com ara: José Sacristán, Juan Diego Botto, Ro-
zalén, Silvia Pérez Cruz, Miguel Ríos, Charo 
López, Antonio de la Torre o Clara Lago. Un 
text encapçalat pel titular ‘Primer Manifest’ i 
que expressa la voluntat de tornar a publicar-se 
amb nous suports. 

El manifest arranca declarant que ‘les crimi-
nals accions terroristes de Hamás mereixen la 
nostra condemna més enèrgica, però no poden 
servir per a justificar el genocidi que practica 
l’Estat d’Israel contra el poble palestí. Tant val 
una vida israeliana com una palestina.’

Entre els signants es troben des dels direc-
tors Javier Fesser, José Corbacho, Fernando 
Trueba o Fernando Colomo, fins el pintor An-
tonio López, el fundador de la ONT, Rafael 
Matesanz, o les actrius Mercedes Sampietro, 
Marisa Paredes, Julieta Serrano o Assumpta 
Serna. 

El manifest denuncia que ‘l’Estat d’Israel està 

ciutat  creiem que és necessari 
mobilitzar-se i donar tot el suport 
a aquesta iniciativa; divendres 20 
d’octubre a les 18.30h davant de 
l’ajuntament per proclamar des 
de Terrassa el nostre rebuig a la 
guerra, a l’apartheid i a l’extermini 
d’un poble. Un alto el foc imme-
diat i una negociació de pau amb 
justícia és la única solució ètica, 
moral i humanament desitja-
ble. L’alternativa és la dels líders 
de la UE, els EEUU i Felip VIè 
de recolzar una guerra total que 
beneficia extraordinàriament la 
indústria militar estat-unidenca, 

europea i espanyola, com ha de-
nunciat sistemàticament el Cen-
tre d’Estudis per la Pau Delàs.

La guerra no 
distingeix bàndols, 

però sempre 
paguen més els 

pobles oprimits, 
i, sobretot, els i 

les nenes: la xifra 
d’infants palestins 
assassinats supera 

el miler

Des de Terrassa podem fer 
sentir el nostre so de pau, tant a 
nivell popular com institucional, 
i creiem que l’Ajuntament de Ter-
rassa, recordem que l’any 2013 
el sr. Ballart es va comprometre 
públicament amb el BDS, enti-
tat que confronta des de sempre 
al Estat sionista, té el deure de 
pronunciar-se contra l’apartheid, 
el negoci de la guerra i per la pau. 
Les institucions han de condem-
nar l’apartheid i el genocidi com 
ja han fet països com Colòmbia 
i Sud-àfrica i oferir tots els seus 
recursos solidàriament, com ha 
fet Escòcia, país que ha ofert els 
seus hospitals a totes les víctimes 
de guerra de Palestina.

cometent crims de guerra davant els que no po-
dem restar impassibles’ i crida a ‘aturar aquesta 
atrocitat que augmenta el risc d’escalada mili-
tar a la regió i suposa un perill per la pau mun-
dial’. El text deixa clar que si be ‘Israel te dret a 
defensar-se d’atacs terroristes’ no el te a ‘ocupar 
Palestina i exterminar a la seva població’.

Les professions i sectors als que pertanyen els 
signants son molt variats, e inclouen als escrip-
tors Rosa Montero i Juan José Millás, a la can-
tant Soledad Giménez, l’artista Santiago Sier-
ra, el raper Rayden, el dibuxant Nazario o el 
geólog i divulgador científic Nahum Méndez. 
Tots aquests signants, a través del contingut 
del manifest, s’uneixen ‘al moviment mundial 
de repulsa a la guerra i a les valentes manifesta-
cions d’israelians contra el seu govern. 

A més a més de 50 organitzacions, destaquen 
les signatures dels periodistes, que es el sector 
que compta amb més signatures destacades. 
Entre elles les de Jesús Maraña, director de In-
foLibre, Ana Pardo de Vera, directora corpora-
tiva de Público,  Carles Mesa i Fran Sevilla de 
RNE, Javier del Pino, conductor de ‘A vivir que 
son dos días’ de la Ser, els periodistes Manuel 
Rico, Guillermo Fesser, Chelo García Cortés o 
l’escriptora Pilar Urbano. 

A més a més, entre els signants s’han sumat 
periodistes de la Ser com Lourdes Lancho o 
Antonio Vico, i de Onda Cero com Begoña del 
Pueyo. 

El manifest afirma: ‘el nostre lloc està amb la justa causa del poble palestí per “la 
lliure determinació, inclós el dret a un Estat palestí independent” tal i com reco-
neix la ONU’ i conclou amb dos tipus de peticions. Una exigència, ‘a Israel, que 
aturi els bombardejos d’immediat, que acompleixi el dret internacional, i que 
habiliti un corredor humanitari’. I a Hamás que aturi  ‘els seus atacs terroristes i 
la alliberació incondicional dels hostatges’. També proposa l’alt el foc, la mediació 
de la ONU, un acord basat en l’existència dels dos Estats, i la implementació de 
la proposició aprovada pel Congrés dels Diputats el 2014, en la qual s’insta al 
“govern a reconèixer a Palestina com a Estat”. 
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Elvira Franch

A vui farem un petit recor-
regut d’alguna paraula de 
l’argot teatral.

Hi ha vocabularis específics per 
diverses activitats lúdiques que te-
nen un codi específic ric i extraor-
dinari. A més, a part de les paraules 
conegudes del teatre tradicional, les 
representacionscontemporànies 
han afavorit a la creació de noves 
formes d’expressions escèniques.

Tots sabem el que vol dir actor, 
actriu, espectadors o públic, afora-
ment, autor, director... però segur 
que hi ha paraules més tècniques 
que ens agradaria conèixer. 

El lèxic dels oficis que tenen re-
lació amb les arts escèniques és 
summament original. Comen-
çarem detallant quin nom tenen 
els diferents elements referents a 
l’espai escènic, com per exemple: 
el prosceni, o la corbata o la boca, 
que és la part més exterior, més a 
prop del públic. 

Als costats de banda i banda de 
l’escenari tradicional, trobem les 
caixes, que és on generalment s’es-
peren els actors a punt d’actuar. 
Està situat entre bastidors, que són  
uns panels de xapa o altres materi-
als que formen part del decorat o 
tanca la caixa de l’escenari. 

També trobem les bambolines, 
que són peces de tela o de paper 
penjades del sostre de l’escenari 
que forma la part superior del de-
corat teatral. I per arrodonir l’espai 
escènic moltes vegades s’utilitza la 
cambra negra que envolta tot l’es-
cenari únicament amb tela negra. 
A cada costat de l’escenari també 
s’hi posen les cametes, que cobrei-
xen paral·lelament les visuals des-
cobertes. 

A les caixes dels escenaris s’hi pot 
trobar la taula d’attrezzo que és on 
es dipositen els elements i acces-

soris que usen els artistes, o algun 
petit detall de mobiliari necessari  
d’una determinada escenografia.

L’alcavot és el teló que substitu-
eix el teló de la boca de l’escenari 
en un entreacte que serà curt.  O 
angle és un decorat de dimensions 
reduïdes. I un aplic, és una peça de 
l’escenografia que serveix per com-
plementar l’ambientació.

El teler és la part superior de l’es-
cenari,  proveïda de corrioles i de 
cordes, que permet abaixar i apujar 
els telons. 

Per pujar i baixar els decorats 
s’utilitza l’argue, que és una màqui-
na amb un cable que s’enrotlla en 
un tambor.

Anar cap a fòrum, vol dir anar 
cap a la zona de l’escenari contrària 
d’on es troba l’espectador.

Per altra banda, l’amfiteatre és 
el conjunt de seients per al públic 
col·locats en grades semicirculars. 
En canvi, l’escenari a la italiana és 
quan, l’espai escènic és elevat, està 
tancat per les tres bandes i queda 
oberta la part de cara als especta-
dors.

També podem trobar espais es-
cènics a dues, tres o quatre bandes, 
que les mateixes paraules ja defi-
neixen com està situat el públic 
amb relació a l’escenari.

L’escenografia és la creació de 
l’espai teatral per reproduir un 
ambient o crear un clima determi-
nat que servirà per realitzar l’acció 
dramàtica. Pot ser un decorat pin-
tat o només una taula o un arbre, 
o simplement un detall que ajudi 
als espectadors a imaginar un lloc 
i un temps.

Parlant de la creació d’un especta-
cle, veiem que quan els personatges 
d’una obra representa que s’afron-
ten, és una acció agonista. I quan 
el director diu als actors que han 
d’articular, vol dir que han de voca-
litzar més cada expressió.

Si analitzem els assajos, a banda 
d’un assaig tradicional, on es passa 
l’obra amb moviments i text, veu-
rem que hi ha altres diferents ma-
neres de fer-ho: 
• Assaig a la italiana és quan es re-

produeix un text acceleradament, 
sense pauses ni entonació, que 
serveix per memoritzar.

• Assaig a l’alemanya és quan no-
més es fan els moviments escè-
nics.

• Assaig tècnic es fa sense passar 
text, només per comprovar can-
vis de decorat, llums o qualsevol 
altre factor que depengui del per-
sonal tècnic. 

Quan els actors i directors, llegei-
xen un text, troben acotacions en 
el llibret, que són notes explicatives 

fetes al marge dels diàlegs que fan 
referència a la disposició de l’esce-
na, al moviment o vestimenta dels 
personatges, a la il·luminació o al-
tres aspectes tècnics.

L’escenari a la 
italiana és quan 
l’espai escènic és 

elevat, està tancat 
per les tres bandes 
i queda oberta la 
part de cara als 

espectadors

«Molta merda», com totes sa-
bem és l’expressió que s’utilitza per 
desitjar sort a les companyies de 
teatre al dia de l’estrena. L’origen 
d’aquesta frase ve del segle XVIII, 
quan la gent anava a teatre amb 
carruatges de cavalls que deixaven 
«aparcats» davant del teatre. Una 
vegada acabada la funció el públic 
marxava i quedava la calçada ple-
na de cagarades. Com més merda 
hi havia, volia dir que més espec-
tadors havien assistit a l’estrena. 
Per tant, aquest desig de «molta 
merda» vol dir que el teatre s’ompli 
amb molts espectadors i molt èxit.

I per acabar farem un mutis que 
és quan un actor es retira de l’esce-
na en una obra teatral.

Per tant, posem FI a aquest escrit.

Una espurna de vocabulari de les arts escèniques

 LA COLUMNA SACRA
Píndoles sobre Benestar Emocional

En articles anteriors hem anat parlant d’alguns factors 
que influeixen en el Benestar Emocional. Com vam res-
senyar, aquests factors poden ser individuals, socials o es-
tructurals, i a les properes entregues, tractarem de forma 
detallada cada grup, així que avui començarem pel primer 
grup: Factors individuals.

Considerant que el Benestar Emocional, és un estat en 
el qual una persona experimenta un equilibri saludable en 
les seves emocions i pot afrontar eficaçment els desafia-
ments de la vida. Els factors individuals juguen un paper 

crucial en el benestar emocional, ja que influeixen en la 
forma en què una persona percep i respon a les situacions 
emocionals. 

Intentarem a continuació, aprofundir en alguns d’aquests 
factors individuals:

Habilitats emocionals: Aquestes inclouen la capacitat 
de reconèixer, comprendre i gestionar les mateixes emoci-
ons. I no és una tasca poc important, pel fet que algunes 
generacions no han tingut contacte a l’educació, amb la 
gestió de les emocions. Les habilitats emocionals ajuden 
les persones a expressar els seus sentiments de manera sa-
ludable i a relacionar-se millor amb els altres.

Autoconeixement: Aquest factor implica comprendre 
les teves pròpies necessitats, valors, metes i desitjos. Com 
més et coneixes a tu mateix, més fàcil és prendre decisions 
que estiguin alineades amb els teus objectius i valors per-
sonals.

Autoestima: L’autoestima és la percepció que una perso-
na té del seu propi valor i autoconfiança. Una autoestima 
saludable és fonamental per al benestar emocional, ja que 
influeix en com t’enfrontes als desafiaments i les crítiques.

Optimisme: L’optimisme implica mantenir una actitud 
positiva i esperar el millor, fins i tot en situacions difícils. 
Les persones optimistes tendeixen a bregar millor amb 
l’estrès i a enfrontar els desafiaments de manera més efec-
tiva.

Sentit de l’humor: El sentit de l’humor pot ser una 

poderosa eina per a afrontar l’estrès i millorar el benestar 
emocional. Riure’s de situacions difícils pot ajudar a alleu-
jar la tensió i fomentar una actitud més positiva.

Equilibri entre el treball i l’oci: Trobar un equilibri en-
tre les responsabilitats laborals i el temps d’oci és essencial 
per al benestar emocional. L’excés de treball pot causar es-
très i esgotament, mentre que el temps lliure permet recar-
regar energies i gaudir d’activitats plaents.

Cura de la salut física: El benestar emocional i físic es-
tan estretament relacionats. Mantenir una dieta equilibra-
da, fer exercici regularment i dormir prou són fonamentals 
per a mantenir un estat d’ànim saludable i reduir l’estrès.

Desenvolupament personal: El compromís amb el 
creixement personal, ja sigui a través de l’educació, l’adqui-
sició de noves habilitats o la cerca de passions personals, 
pot contribuir significativament al benestar emocional en 
proporcionar un sentit d’assoliment i propòsit.

www.espaisacra.com
info@espaisacra.com
C/ de la Independència, 95    
08225 Terrassa

 → TEATRE
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INFANTIL, JUVENIL I FAMÍLIES
Coneixermon
26 de novembre: Bufadors de Beví

Extraescolar natura i esport 2023-2024
a partir del 19 de setembre

Kames Kids Vallès
de setembre a juny

ALTA MUNTANYA
FEMAlpí
11-12 de novembre: pic d’Alba i dent d’Alba

EXCURSIONISME
Trescades pel Parc
8 de novembre: faig de les Teixoneres i roure de les 16 
besses

Travessades
19 de novembre: Roques encantades - bolet de Toia

Senders · Trescant pel sud de Catalunya
19 de novembre: 3a etapa · estació de Prat de Comte – 
vall de la Torre

Horitzons
4 de novembre: Serra Major del Montsant

BICICLETA
18 de novembre: entre fagedes i volcans

MARXA NÒRDICA
les sortides del divendres
25 de novembre: Cantonigròs - Sant Corneli

> Notícies i propostes del Centre Excursionista de Terrassa

Espai CET

I a sota terra?
L’excursionisme va néixer de la necessitat 
que tenim els humans de conèixer el 
nostre entorn. Independentment de la 
utilitat pràctica que puguem trobar a 
aquest coneixement, tot allò que ens 
envolta desperta la nostra curiositat, 
curiositat que ens empeny a explorar, 
investigar, registrar, descriure, fotografiar, 
catalogar i compartir.

més científic, qui ens hagi portat a sota terra i ens hagi fet conèixer les 
meravelles que s’hi amaguen. Són moltes les entitats excursionistes que 
tenen seccions d’espeleologia molt actives que aglutinen les persones que 
han estat seduïdes pel misteri de les cavitats: estalactites, estalagmites, 
banderoles, columnes, excèntriques, perles de les cavernes, colades, còniques, 
etc., formen paisatges subterranis d’una bellesa indescriptible.

Però la pràctica de l’espeleologia no està a l’abast de tothom. Cal conèixer-ne 
les tècniques i els materials. Cal saber com comportar-se a l’interior de les 
coves i poder reconèixer els perills i les oportunitats que ens ofereixen. Hi 
ha cavitats molt grans, en les quals és molt fàcil desorientar-se i molt difícil 
trobar el camí de sortida, si no s’han pres les precaucions necessàries. Les 
coves també amaguen trampes dins la foscor: pous, acumulacions d’aigua, 
gateres... 

Tanmateix, totes aquestes dificultats es poden superar. Amb la formació 
adequada, amb la companyia i el guiatge d’experts. Amb temps i amb 
dedicació.

La proposta
La Secció d’Investigacions Subterrànies del Centre Excursionista de 
Terrassa ofereix, aquest mes de novembre, la 63a edició del curs d’iniciació 
a l’espeleologia - nivell 1. Aquest primer nivell és una introducció a la 
pràctica de l’espeleologia i serveix perquè les persones que hi participin 
puguin provar —i posar-se a prova— les sensacions d’explorar cavitats 
subterrànies.

També, perquè coneguin quines són les tècniques i els materials necessaris 
per poder practicar aquesta activitat, a mig camí entre la ciència i l’esport, 
amb seguretat. 

Trobareu més informació al codi QR que acompanya la fotografia.

Les activitats de novembre

ce-terrassa.cat

ESPELEOLOGIA
4 i 5 de novembre: parc natural del Port

del 7 al 30 de novembre: 63è Curs d’Iniciació a 
l’Espeleologia - nivell 1

CIÈNCIES NATURALS
Botànica
12 de novembre: pla de l’Espinal

Ornitologia
18 de novembre: Anella Verda de Terrassa

CULTURA
16 de novembre a les 19.30 h: presentació del llibre 
Desemboscant, de Martí Boada

EXPOSICIONS
del 30 d’octubre al 30 de novembre: Virgili Vera, el 
fotògraf amic

6 de novembre: inauguració de l’exposició Virgili Vera, el 
fotògraf amic

MUNTANYA INCLUSIVA
9 de novembre: Balma blava

25 de novembre: Ascensió al Taga

ACTES CET
23 de novembre a les 19.00 h: acte de reconeixement i 
entrega de medalles

Ha estat l’excursionisme qui, a casa 
nostra, ens ha explicat la geologia, la 
botànica i la fauna del nostre país. I va 
ser també l’excursionisme qui ens va fer 
conèixer les meravelles del romànic de 
l’Alta Ribagorça o qui ha recollit la parla, 
les músiques populars i altres tradicions 
catalanes.

No és estrany, doncs, que hagi estat 
també l’excursionisme, en el seu vessant 
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 >Ja es pot anar al Casal de Sant Pere a aprendre arts dramàtiques

Neix Arlequí, escola de teatre, per viure’l més a prop

El Casal de Sant Pere ha 
creat una escola de teatre, 
Escola de teatre Arlequí. 

La junta d’aquest casal, amb una 
llarga, farcida i molt reconeguda 
trajectòria en aquest àmbit i amb 
una de les sales, la Sala Crespi, 
més importants al Vallès i Ca-
talunya, decidí recentment fer 
aquesta aposta.

Alguns dels membres de la jun-
ta ho són també dels grups de 
teatre Quollunaka i PAM Teatre. 
Amb aquesta escola volen «dina-
mitzar un espai que, a vegades, 
considerem que no se li treu tot 
el partit que se li podria treure. 
I, d’una altra banda, oferir una 
cosa que fins ara a Terrassa no 
s’està oferint, que és una escola de 
teatre, no una escola d’interpre-
tació», informa en conversa amb 
Malarrassa l’Arnau Font, actor i 
director teatral, a qui han posat al 
capdavant de l’empresa.

«Evidentment, la interpretació 
hi serà molt present», aclareix, 
«però no serà l’única disciplina, 
l’única branca que es tractarà 
d’ensenyar a l’alumnat» La for-
mació inclourà l’escenografia, la 
dramatúrgia, la direcció, i altres 
tècniques. Senten que no s’ha 
aprofitat prou l’equipament tèc-
nic de la Sala Crespi, perquè «te-
nim un teatre que és professional, 
s’han fet muntatges professionals, 
no només amateurs», subratlla, 
«té unes equipacions que costen 
de trobar en aquesta ciutat, llevat 
que vagis al Teatre Principal o a 
l’Alegria».

Volen, així, aprofitar que hi ha 
tota aquesta equipació per «en-
senyar què hi ha més enllà de la 
interpretació a l’hora de fer una 
obra de teatre, què hi ha en el 
teatre en si», explica l’Arnau en 
destacar la importància de l’esce-
nografia o la direcció d’actors.

Amb això, també, «aprofitar 
les idees, les inquietuds, els inte-
ressos de l’alumnat, per canalit-
zar-los cap a fer una obra de te-
atre, feta per ells en el sentit més 
ampli possible del terme».

Emfasitza encara: «Creiem que 
tenim els espais, tenim les ganes, 
tenim els coneixements!!».

• Has assumit un repte impor-
tant, no? No cal dir que tens 
formació i experiència...
La veritat és que faig teatre al 

casal des que tenia 6 anys, en un 
grup infantil, i després he format 
part de Quollanaka. En aquest 
camí, he estudiat interpretació, 
primer a l’Eòlia CSAD (Centre 
Superior d’Art Dramàtic), i he fet 

un cicle de grau superior en tècni-
ques d’actuació teatral al Timbal; 
a l’Institut del Teatre he fet direc-
ció i dramatúrgia. 

Ara estic amb la companyia 
Nocturna, fent classes de teatre 
per a diferents escoles, i amb la 
companyia La Pentagonal, amb 
la qual estem a punt de presentar 
el nostre primer muntatge, que es 
diu Dubtes, mentides i sexe.

• El Casal posa més equip?
Sí, clar. M’acompanyen quatre 

persones més, que són profes de 
primària, tots amb prou experi-
ència en els dos àmbits. El teatre, 
la sala vull dir, ja la tenim, i tot 
l’instrumental tècnic i eines...

L’equip s’ha encarregat més del 
vessant pedagògic, per dir-ho 
així, que és una mica el que a mi 
més em falta, la docència. Tot i 
que tinc molta experiència com 
a monitor de lleure i treball amb 
infants.

• L’escola ja està funcionant?
Ja està feta, ara estem esperant 

que s’acabi d’omplir el primer 
grup del primer curs, encara te-
nim la matrícula oberta, per tota 
aquella gent d’entre 8 i 16 anys 
que vulgui entrar-hi.

• Com penseu que hauria de 
ser un grup, una classe?
Hi hauria d’haver un mínim 

de 5 alumnes, i un màxim de 10 
o 12; més alumnat faria difícil 
d’acompanyar tothom bé.

• Quines assignatures hi hau-
rà?
D’entrada, cal dir que entenem 

el teatre com un tot, un món. 
Llavors, no farem res massa com-
partimentat, perquè no pots fer 
una obra de teatre si no hi ha un 
disseny de llums, i tampoc no et 
serveix de res un disseny de llums 
sense actors per il·luminar, per 
entendre’ns. Per tant, dedicarem 
temps a diverses coses: interpre-
tació, dramatúrgia, direcció, esce-
nografia i tècniques de llum i de 
so.

I després, de cara més cap a final 
de curs, començaríem a explorar, 
per dir-ne d’alguna manera, altres 
llenguatges escènics.

• Què vol altres llenguatges es-
cènics?
Vol dir que està molt bé tenir 

un teatre, un escenari i un públic 
separats, però el teatre o el fet es-
cènic no es redueix només a això.

Podem parlar de teatre de car-
rer, per exemple, podem parlar 

de microteatre 
i d’una infinitat 
més de formats.

• Bé, i això lla-
vors, el curs, 
com l’heu dis-
senyat?
El curs comen-

çar a finals d’oc-
tubre i va fins al 
juny. Fem una 
hora i mitja a la 
setmana, que seri-
en els dimecres de 
sis o dos quarts 
de vuit, per tenir 
temps de berenar, 
acabar les classes, 
si la gent ve fora 
del centre de Ter-
rassa, que tingui 
temps d’arribar i 
començar.

Pensem, d’altra 
banda, un model 
de formació per-
manent i molt 
flexible. O sigui, 
sempre aprenem. 
L’alumnat treba-
lla conjuntament, 
cadascú amb el 
seu nivell, i hi ha 
un seguiment personalitzat i par-
ticular, de manera que treballar 
conjuntament no creï obstacles, 
sinó oportunitats i més potencial.

Forma part de la gestió d’un 
grup saber quins membres el 
formen i atendre les necessitats 
d’aquests membres. També és per 
això de fer grups de màxim 12 
persones.

• Teniu alguna mena de segell 
de garantia dels continguts? 
Tots els membres de l’escola, 

cadascú en el seu àmbit, són per-
sones amb títols universitaris o 
no només universitaris, però re-
coneguts a escala nacional i inter-
nacional. Per exemple, els títols 
d’El Timbal, l’Institut del Teatre 
i universitats.

Però, a més a més, tothom que 
forma part de l’escola hem fet te-
atre a diferents nivells, tots sabem 
què és una escola de teatre, què és 
el teatre, tots sabem què és treba-
llar amb infants. Per tant, el nos-
tre currículum té, en aquest sen-
tit, totes les garanties possibles.

• L’escola podria obrir-se a per-
sones adultes també?
S’està plantejant, només pla-

nejant, un curs per a adultes. En 
aquest cas, seria més tancat. Si-
multàniament, a partir del gener, 

començarà un curs o taller d’es-
criptura teatral. No seria necessà-
ria, igual que tampoc per l’escola 
de teatre, una experiència teatral 
prèvia, no farem proves d’accés. 
Tothom que vulgui venir, tingui 
experiència o no en tingui gens, 
serà benvingut. 
Tant en el curs 
de teatre com en 
el taller d’escrip-
tura.

La fórmula mà-
gica per escriure 
una obra de tea-
tre bona no exis-
teix, almenys a 
mi no m’ho han 
ensenyat, però 
sí que es poden 
donar eines de 
coneixement per 
acabar escrivint 
cadascú una obra 
de teatre. Això sí 
que seria un curs 
tancat, amb inici 
i final.

• De moment 
teniu aquests 
alumnes ja 
matriculats. 
La perspectiva 
és bona?
Sí, sí, la pers-

pectiva és bona. Els inicis sempre 
són difícils, però tenim moltes ga-
nes i veiem molt d’interès. Quan 
va sorgir la idea i es va comentar a 
altres escoles de teatre d’aquí de la 
ciutat, la rabuda va ser bona. Ara, 
en tot cas, toca picant pedra.

 ▪ Arnau Font
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 → VINYETES

CULTURA

Compartir una sopa  
amb la Wehrmacht

Jordi Sellarès

El que aconsegueix l’escriptor francès Hubert 
Mingarelli (1956) amb aquesta nouvelle és cer-
tament extraordinari. Extraordinari i agosarat. 

M’explico. La Segona Guerra Mundial és un tema 
que està molt mamat, també en la literatura, i que 
ha estat abordat des de gairebé totes les òptiques 
possibles. Però pocs autors, i menys contempo-
ranis, s’han atrevit a posar-se a la pell de l’altre, de 
l’enemic de tots, i fer-se la pregunta incòmoda: «Hi 
pot haver alguna escletxa d’humanitat en l’ànima 
dels botxins?». Perquè si, apart de les novel·les de 
Sven Hassel (1917-2012, amb Batallón de castigo, 
Los Panzers de la muerte o Comando Reichsführer 
Himmler, entre molts d’altres títols), gairebé no 
hem tingut mai l’oportunitat d’entrar a conèixer el 
dia a dia dels soldats de la Wehrmacht. Per a totes 
nosaltres, aquests soldats són simples cares sense 
rostre ni nom, formes grises difuses a qui atorguem 
el paper d’enemics suprems i als que gaudim veient 
morir a mans de Brad Pitt, Tom Hanks o Charles 
Bronson.
Per donar una mica la volta a aquesta situació, va ser 
interessant veure l’èxit de públic i de crítica que va 
tenir la (excel·lent) mini-sèrie Unsere mutter, unsere 
vater (Hijos del Tercer Reich). Un viatge al fons de 
l’ànima dels soldats alemanys, de les seves esperan-
ces i decepcions, de tot l’horror i el patiment que van 
causar, però que també van patir. Doncs una cosa 
semblant és el que ens trobem en aquesta magnífi-
ca Una cabana a l’hivern (Un repas en hiver, 2012). I 
amb l’afegitó que Mingarelli en té prou amb 150 pà-
gines, explicant una aparent trivialitat que succeeix 
en un sol dia, per corprendre’ns i deixar-nos un gran 
pòsit, caldo de cultiu per a reflexions posteriors.
Tres soldats nazis, el Bauer, l’Emmerich i el narrador, 
destinats a un camp de concentració i extermini a 
Polònia, reben l’encàrrec del seu sergent de sortir 
del camp a atrapar jueus fugitius i retornar-los tot 
seguit als camps de mort. Per a ells tres, això supo-
sa enfrontar-se al cru hivern polonès però, per altra 
banda, estalviar-se el mal tràngol de quedar-se al 
camp i afusellar jueus. Així, mentre desafien el fred, 
busquen amb desesperació algun 
jueu fugitiu que puguin retornar 
cap al camp. I no perquè vulguin la 
seva mort, sinó perquè tornar amb 
les mans buides els hi suposa ha-
ver de matar-los ells mateixos. I ho 
fan, perquè ho han de fer, però són 
actes que els deshumanitzen, que 
els enfronten directament amb 
l’essència del seu ésser.
«Perquè si algú vol saber el que 
em feia mal i que encara me’n fa 
a hores d’ara, era veure aquesta 
mena de coses a la roba dels jueus 
que havíem de matar: un brodat, 

botons de color o una cinta als cabells. Aquestes 
tendres atencions maternes em destrossaven. De 
seguida les oblidava, però en el moment precís, em 
destrossaven i patia per les mares que un dia se 
n’havien preocupat. I tot seguit, també les odiava 
pels patiment que em provocaven. I de fet les odiava 
tant que acabava patint per elles. I si encara ho voleu 
saber, el meu odi era infinit perquè no hi eren per es-
trènyer els seus a terra mentre jo els estava matant. 
Un dia havien fet un brodat o havien posat una cinta 
als cabells, però on eren quan jo els estava matant?»
I enmig de l’hivern, una troballa, una cabana aban-
donada i una sopa. Entorn d’aquests tres elements 
giren gran part d’aquestes pàgines. La lluita entre el 
deure i la pietat, entre l’odi i l’empatia, entre la indi-
vidualitat i l’hospitalitat. Aquesta és una història de 
condicions extremes (gana, fred, el dilema del cap-
tor i executor), però també de converses mundanes 
i quotidianes entre els tres soldats: la preocupació 
perquè el fill de l’Emmerich no comenci a fumar, la 
necessitat de procurar-se un àpat calent o la vida 
que els pot esperar quan tornin a casa. Una caba-
na a l’hivern commou amb la seva senzillesa i ens 
remou sense necessitar cap artifici, al mostrar-nos 
la nuesa de la condició humana quan s’enfronta a les 
pròpies conviccions i deures. El final de l’obra ens 
mostra que és indiferent si escollim seguir amb el 
nostre deure, per molt que ens desagradi, o  si bé ti-
rem pel dret amb les ordres i mirem cap a l’altra ban-
da. Igual com passa al llegir a Camús o a Dostoievski, 
el més important no és el desenllaç de l’acció, sinó la 
reflexió mentre es fa camí. O, com en el cas d’aques-
ta meravellosa nouvelle, mentre es fa una sopa i es 
comparteix taula amb uns comensals inesperats.
Una obra que, sense ni un sol tret, ni un sol xiscle ni 
un sol assassinat, ens fa viure l’horror de l’Holocaust 
i de la Segona Guerra Mundial. Un horror contingut, 
implícit, que ocorre fora de pla. Alhora, un magnífic 
llibre per a conèixer a «l’altre» i veure que, també, és 
més que no pas una forma gris i sense cara.
Menció apart per la magnífica edició a càrrec de la 
editorial valenciana Sembra Llibres, i la portada de 
Jaume Vilardell. D’aquelles que es nota que s’han fet 
amb cura i amor. Endavant!.

 → LLIBRES

FITXA 

Una cabana a l’hivern

Hubert Mingarelli

Traducció de Lluís-Anton Baulenas

Sembra Llibres,  
Carcaixent, 2015 

150 pàgines

HORITZONTALS: 1. Hotel de cinc estrelles 
solcant les aigües (tres mots) / 2. Per fer 
com els esquirols però amb truc. Planta 
paràsita amb tendència a la borratxera / 3. 
Símptomes d’ofec. El pistatxo de l’avi. Ex-
trems del Lokomotive / 4. Suem de mala 
manera, quan es malmeten els meus. Espon-
jós però curatiu / 5. Bàrbara caserna inser-
vible en cas de guerra. Cadascú s’ho fa com 
pot, per seure-hi / 6. Vocal d’espant. Tu ma-
teix vist per un marcià / 7. Segons com arriïs 
es tractarà de pintar l’ull. Candidata a gran 
enemiga / 8. El nano del Ponent. Indígena de 
Terranova amb aspecte d’hamburguesa. Col 
isolada / 9. Fes-ho, Farrow, i veuràs el con-
junt de les faccions. Vocalitzen el silenci / 10. 
Abans vivia en la llegenda i ara als còmics. A 
la selva s’hi troba com una reina / 11. El brui-
xot. Si no fos per nassos es veuria l’espina. 
Versió Comprensible / 12. Aquell tarannà 
dels verbs poc moderns. Abrigar el nadó, 
que al cotxet hi fa fred / 13. Sembla ben bé 
una equimosi de l’erisipela, aquesta malura 
de la vinya. Consonant de pressa.

VERTICALS: 1. Clavin cops al cap d’en Clos?, 
quin Clos? Tu diràs, el del turó! / 2. No feriu, 
au, i sortegeu. En un menjador així el dinar hi 
queda una mica refetet / 3. Limiten l’epidè-
mia. Gairebé sembla mariner, de tan d’hora 
que es lleva. De dilluns a diumenge / 4. Em-
pastifos per tapar el cap de les juntures. O 
moquen o fan soroll / 5. Enemics d’Abaixar 
el Ritme. El teatre que no es veu. Marxa de 

Maó / 6. I entra a Romanyà. Extrem i afer-
rissat en son eterna amistat. A cada un som 
més endavant / 7. Enderrocà tot el que tenia 
aspecte de molí. Camisa mortificatòria de 
l’Alexandre quan va a la Xina / 8. El que més 
es veu del rocker quan fa el pi. Animaló dis-
fressat d’ell mateix / 9. No és gens estrany 
confondre’l amb un liposoma, aquest òr-
ganul de la cèl·lula. Aquest valencià, el de to-
tes les festes / 10. En plena ruta. Acció de dir 
que no, o sigui, de no voler. Limiten els xocs 
/ 11. Animal a dieta de xilòfons. Hi posem la 
beguda que servirem en got / 12. Radiada. 
Forma d’icterícia caausada per un alacrà 
amb ales.

 → MOTS ENCREUATS Pau Vidal
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MALARRASSA és un mitjà de comunicació de COOPERATIVISME INFORMATIU de PROXIMITAT
el DRET a una INFORMACIÓ DE QUALITAT

Pep Valenzuela i Miquel Gordillo

 → DEU ANYS DE LA WEB DE NOTÍCIES I NOU ANYS I CENT NÚMEROS DEL PERIÒDIC EN PAPER

P ep: Ostres, tu!! Estem en hora de ce-
lebracions, sens dubte: aquest núme-
ro 99 de novembre 2023 és l’exem-

plar en paper que fa 100; i fa 10 anys més 
o menys que vam començar a publicar a la 
web malarrassa.cat. Hem assolit tota una 
fita personal i col·lectiva, per a la memòria 
de la ciutat, vull dir.

I no ha estat gens fàcil, tot el contrari. Jo in-
formaria a qui no ho sàpiga, segurament és 
molta gent, que els dos primers anys, possi-
blement els dos anys que més vam treballar, 
ho vam fer sense tenir ingressos ni remune-
ració ningú de les persones que hi érem. 

Estàvem molt il·lusionats i animades. Vam 
ser un grup de més de deu persones de pro-
cedències diferents de moviments socials 
i activisme polític i pels drets humans que 
vam pensar que era necessari a la ciutat un 
mitjà amb una visió crítica, després del 15M 
i animats per moviments, i vam anar enda-
vant, només que amb els nostres pocs diners 
i dedicació personal. 

El pes del dia a dia l’hem portat tot aquest 
temps tu i jo, amb una xarxa petita de col·la-
boracions i de contactes, i en aquest temps 
hi ha hagut persones que han estat una 
mica de temps, després han sortit, etc. 

Miquel: Bé, això és perquè nosaltres ho 
hem volgut fer així, perquè podríem haver 
fet altres opcions. Queda clar que si no s’ar-
ribava a assolir un mínim per sobreviure, 
per cobrar les nòmines, etc. o per arribar als 
mínims que volíem, o es feia un canvi imme-
diat o no es feia directament. i nosaltres vam 
optar per ressistir. 

Llegia ahir una tesi doctoral recent que ha 
elaborat l’investigador Eloi Camps, la qual 
porta per títol els mitjans de cooperació co-
operatius dels darrers deu anys, on ens feia 
una entrevista junt amb altres mitjans de 
l’entorn, digitals i en paper. 

Jo penso que en la nova etapa de Malar-
rassa hem de continuar almenys mante-
nint aquesta essència cooperativista i de 
treball col·lectiu. És cert que nosaltres ens 
hem carregat a les esquenes el dia a dia, i 
ens hem de recolzar millor en la xarxa de 
col·laboracions de gent que aporta contin-
guts, que és bastant ampla. Penso que és 

indispensable aquest rol col·lectiu. Estem 
parlant actualment d’unes 14 o15 perso-
nes que hi són al darrere donant suport, i 
que estan a l’aguait per donar continuïtat.  

Pep: Jo més d’una vegada m’he preguntat 
si ens hauríem animat a fer el Malarrassa si 
haguéssim sabut que ens costaria tant d’es-
forços, que econòmicament seria tan com-
plicat, la qual cosa fins avui no hem pogut 
resoldre bé. 

Hi ha alguns detalls que potser en podrí-
em parlar, com ara la publicitat que nosal-
tres no hem sabut resoldre mai. Però en tot 
cas, ens ha empès sempre la fe i creure en la 
necessitat material i concreta del mitjà per 
estar al costat dels moviments i de les lluites 
de la ciutat. 

Hem anat endavant i hem construït aques-
ta experiència, que és prou important, a més 
perquè remet a una qüestió de drets fona-
mentals, de drets humans. D’una banda, 
plantegem fer un periodisme crític, precisa-
ment per denunciar les injustícies, la segre-
gació, les discriminacions i vulneracions dels 
drets humans en general. I, específicament, 
perquè volem incidir en el dret a la informa-
ció com un dret fonamental; o sigui, que si 
tu no tens la informació mínima suficient, 
senzillament podries desconèixer que tens 
drets. Llavors, la informació és necessària 
primer, per saber en quin món vius, quina és 
la realitat i el context que et rodeja i aquesta 
informació és bàsica per poder-te desenvo-
lupar i viure i fer. 

Aquí cal recordar la menció especial de 
mitjans de comunicació que vam rebre, 
atorgada per l’Institut de Drets Humans de 
Catalunya, i que ens va ser molt gratificant 
per continuar amb la feina construir aques-
ta eina que ajudi a la defensa dels drets en 
general i específicament centrat en la infor-
mació. 

Perquè la informació, que cal tenir pre-
sent, no és només rebre notícies, que 
això és fonamental, rebre aquesta infor-
mació plural, contrastada, crítica, etc. Sí, 
però també és el dret a expressar la teva 
opinió, a dir-la, a explicar la realitat que 
vius, etc. Vull dir, el dret a la informació 
no és només rebre, sinó rebre i expressar.  

Miquel: Per això vam plantejar que fos una 
eina professional, no per escriure articles en 
les estones lliures de forma voluntària, sinó 
que volíem que fos professional de debò, 
amb vocació periodística, amb contracte a 
les persones que ho fan i ben pagat. Si no, 
el resultat del mitjà és més volàtil. Altres fan 
aquest tipus de projecte, que està molt bé i és 
molt lícit, però sempre vam dir que caldria 
que hi hagi persones treballant i guanyant-se 
la vida amb això. 

Pep: I això perquè nosaltres creiem que 
havia de ser un mitjà independent. Ser in-
dependents, com diu sovint el Roger Palà 
del Crític, no és possible, perquè necessites 
recursos i aquests recursos, diners, has d’es-
collir d’on venen, qui els aporta, amb qui 
construeixes la teva autonomia. 

Aquí nosaltres pensàvem que aquests re-
cursos eren els moviments socials, els terras-
sencs i terrassenques que haurien de donar 
suport perquè aquest mitjà de comunicació 
fos una realitat. Llavors, jo dic, autocrítica-
ment, que no hem estat capaços de fer-ho, 
no hem tingut prou suport i fins ara l’eco-
nomia és un problema que no hem resolt 
adequadament. 

Aquest és un aspecte que hem d’abordar 
clarament en una nova etapa i per això la co-
operació i la participació són més necessàries 
per fer el periòdic més professional, crític, i 
compromès, perquè si no hi ha els recursos 
econòmics, que són al mateix temps el su-
port social i col·lectiu, no pot ser. 

Miquel: Sí, tampoc no hem fet una tas-
ca comercial per buscar anunciants arreu, 
a banda de no tenir el suport suficient, no 
ho hem buscat prou bé. Deu anys després 
comptem amb unes 130 adhesions i sabem 
que és poc, crec que el mitjà ha de tenir més 
amb suport social i adhesions de gent que es 
creu el projecte. És a dir, que aquest suport 
tingui més pes que no pas la publicitat, sense 
tampoc menystenir-la. 

Pep: Sempre les organitzacions i els mo-
viments han necessitat i s’han dotat, en la 
mida de les possibilitats, de mitjans de co-
municació. O sigui, de suports i mitjans per 
a la informació, per a l’opinió, per al debat, 
per a la producció i l’elaboració teòrica i de 
propostes del propi moviment. Per fer la crí-
tica, la denúncia de la situació, tot això per 
escampar-ho, organitzar-se i fer les lluites.  
De vegades, en aquests temps, he pensat que 
aquesta necessitat de transmetre, d’explicar i 
de difondre, que haurien de tenir els movi-
ments i les organitzacions, no hi era. Com 

si els moviments tinguessin poca consciència 
de la necessitat. Com si creguessin que amb 
els mitjans existents, la tele, les ràdios, altres 
papers, ja ho resolen. I jo crec que no, penso 
que els moviments necessiten eines pròpies, 
perquè és la seva veu, necessiten els seus es-
pais propis del debat, de l’elaboració i de la 
crítica. Això crec que és molt important a 
l’hora de proposar-nos un nou impuls. 

“Els moviments 
necessiten eines 
pròpies, necessiten 
els seus espais 
propis de debat, de 
l’elaboració i de la 
crítica”

“El Malarrassa 
sempre ha estat a 
disposició d’aquestes 
entitats i col·lectius”

Miquel: Sí, segurament passa això, que 
molta gent no s’ho ha cregut prou, o que 
avui dia amb les xarxes i les seves pròpies 
eines de difusió pensen que en tenen prou. 
Per la part que ens toca, aquí està el debat, 
si se l’han fet seu, el mitjà, o només a mit-
ges, tot i que el Malarrassa sempre ha estat a 
disposició d’aquests entitats col·lectius i mo-
viments. I la idea és que continuï sent així. 

Pep: Bé, jo crec que per començar una 
nova etapa és una reflexió interessant que 
no donaria per conclosa, vull dir que, a partir 
d’aquí, animaria la gent a dir la seva.  

Miquel: Sí, sobretot perquè l’esperit col·lec-
tiu i cooperativista passa per això, perquè la 
gent també pugui dir la seva. Això no és un 
mitjà a l’ús, no? Oberts a les aportacions no 
només a nivell intern del nostre grup, sinó 
ha de ser un element clau de debat de com 
funciona un mitjà així i de com hauria de ser 
un periodisme crític en general.

Aquest final d’any 2023, el mitjà que estàs llegint assoleix una fita 
important que cal celebrar i que invita a la reflexió. Especialment, 
perquè, a més de la celebració, també hi ha la novetat que el número de 
desembre, de moment almenys, serà l’últim paper d’aquesta primera fase 
de Malarrassa. Problemes econòmics, que mai hem estat capaces de 
superar, i la voluntat d’apostar per una nova proposta digital potent que 
doni continuïtat al mitjà, ens han decidit a fer el canvi. El Miquel Gordillo 
i el Pep Valenzuela, que han estat en la sala de màquines, dia a dia, tots 
els dies durant aquests anys, pensen i conversen sobre l’experiència.

Malarrassa: una 
dècada de crònica 
de la ciutat a peu 
de carrer 


